
برنامــه شــیوه کــه هر هفتــه از شــبکه چهارم 
صداوســیما پخش می شــود، این بار مناظره ای 
را بــا حضــور سیدحســین مرعشــی، دبیرکل 
حزب کارگزاران ســازندگی ایران و پرویز امینی، 
پژوهشــگر با موضوع »نهــاد انتخابات« برگزار 
کرد. در این گفت وگو هر دو مهمان حاضر اعتقاد 
داشتند که احتمال مشــارکت بالا در انتخابات 
پیش رو کم اســت و کشــور در زمینــه احزاب و 
انتخابات و حتی جلــب اعتماد جامعه فرآیندی 

منفی را طی می کند که قابل اصلاح هم نیست.
مناظره با سیدحسین مرعشــی آغاز شد. به 
گفتــه او دوره ای در جمهوری  اســلامی وجود 
داشــت که انتخابات مدیریت شده بود و اکثریت 
مردم هم این روند را تایید می کردند. پس از رحلت 
حضرت امام و استقرار  آیت الله خامنه ای به  عنوان 
رهبر انقلاب، انتخابات شکل جدی تری پیدا کرد. 
بعد از شهادت آقای رجایی، دو انتخابات منتهی 
به ریاســت جمهوری از طرف آیت الله خامنه ای 
و دو انتخابات دیگر منتهی به ریاست جمهوری 
آیت الله هاشمی رفسنجانی شد، تقریباً انتخاباتی 
بود که در بالاترین سطح نظام یک تصمیمی گرفته 
می شد و در انتخابات هم از مردم تایید می گرفتند. 
مرعشــی با بیان اینکه از انتخابات مجلس پنجم 
در ســال 74 و در ادامه انتخابــات خرداد 76 با 
تاکید آیت الله خامنه ای انتخابات مجدداً رقابتی 
و انتخابات در ایران جدی شــد، افزود: این روند 

ادامه داشــت ولی دوباره به دلیل نقصی که اکنون 
در جمهوری اسلامی وجود دارد، ما نتوانستیم به 
یک جمع بندی و راهکار عملی بین سیاســیون، 
نهادهای حاکمیتی و مقامات جمهوری اسلامی 
در کشور برسیم که بدون دغدغه انتخابات برگزار 
کنیم. تا یک جایی سیاســت که البته سیاســت 
رهبری هم مبنی بر مشارکت حداکثری مردم بود، 
وجود داشت اما از مقطعی به بعد به نظر می رسد 
کــه راهبرد کلی تغییر پیدا کــرده و تمرکز نظام بر 

انتخابات مطلوب است. 
به گفتــه دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی 
ایران اصل قضیه این است از زمانی که انتخابات 
مجلس دوم شــکل گرفت در واقع  اکثریت خط 
امامی هایی که در کشور حاکم شدند، نتوانستند 
به این ضرورت توجه داشــته باشــند که رقابت 
باید در کشــور وجود داشته باشد. اکثریت خط 

امامی هایی که وارد انتخابات مجلس دوم شدند 
بعــد از تثبیت )پس از بحران های دهه 60 ( یعنی 
همان گردانندگان جمهوری اسلامی به این نکته 
توجه نکردند که حزب جمهوری اسلامی رقیب 
نیاز دارد. مرعشــی گفت: قانونی که در مجلس 
اول گذاشته شــد و هنوز هم برقرار است این بود 
که حداکثر سن برای نمایندگی مجلس 75 سال 
باشــد و صرفاً برای این موضوع بود که مهندس 
بازرگان نتواند کاندیدا شود. درحالی که از نهضت 
آزادی آن زمان رقیبی کم مســاله تر و نجیب تر از 
ایشان برای حزب جمهوری اسلامی نمی توانست 

وجود داشته باشد.
او ادامــه داد: مجلــس دوم را کامــل خــط 
امامی هــا گرفتند و رقبایشــان را حذف کردند. 
از درون مجلــس دوم و دولــت آقــای مهندس 
موســوی و حزب جمهوری  اسلامی یک چپ و 

راست شکل گرفت. بنابراین به جای اینکه فیتیله 
حزب جمهوری اسلامی را پایین بکشیم، گفتیم 
که حزب جمهوری اســلامی، دو حزب شــود و 
با هم رقابت کنند. مرعشــی تاکید کرد که ما اگر 
نتوانیم با ابزارهای سیاســی تجربه شــده در دنیا 
فضای سیاسی را مدیریت کنیم، آخرش می رسیم 
به اینکه حالا شــورای نگهبان را تجهیز می کنیم 
که بیاید و بــا ردصلاحیت ها، فضای سیاســی 
انتخابات را مدیریت کند لذا لازم نبود که نظارت 
اســتصوابی اعمال شــود و جمعی از سیاسیون 
حذف شوند. مســاله ای که از مجلس چهارم با 
حذف 40 درصد از مجلس ســومی ها شروع شد 
و تــا جایی پیش رفت که هاشمی رفســنجانی به 
 عنوان یکی از انقلاب های با سابقه و اکنون حسن 
روحانی و حتــی وزیر اطلاعــات ردصلاحیت 
شــود. وی افزود: اصلًا نیازی به این کارها نبود 
که ما از ابــزاری به  عنوان حزب بهره نمی گیریم. 
مگر می شود دموکراسی را بخواهیم در این کشور 
مســتقر کنیم و در عمل نشــان دهیــم که حزب 
نمی خواهیم و توده ای عمل کنیم. اتفاقی که همین 
الان در صحنه سیاسی کشور رخ داده است. این 
درحالی اســت که اکثر احزاب کاندیدا ندارند و 
نمی توانند رقابت کنند اما شورای نگهبان 15 هزار 
نفر را تایید کرده، یعنی حجم وســیعی افراد بدون 
ســازمان بدون هیچ تجربه ای وارد مجلس شوند 
اما افراد حزب های اصلی کشور اعم از اصولگرا و 

اصلاح طلب حضور ندارند.
   ادامه در صفحه 2

یه 2024روزنامه کارگزاران سازندگی ایران یک شنبه  29 بهمن 1402  8 شعبان 1445  18 فور 10هزارتومان 8 صفحه    سال 7   شماره 1641  

یادداشت روز

هدا احمدی
گروه  سیاسی

هزارتوی فساد در اقتصاد
چرا در هر دولتی با هر گرایش سیاسی 

با پرونده های عجیب اختلاس 
و مفاسد اقتصادی رو به رو هستیم؟

مســاله رانت اقتصادی و عدم شفافیت یکی از اساسی ترین 
مشکلات در هر کشــوری و حوزه ای است که بستر بروز و 
ظهور فساد را مهیا می کند. این یکی از اصلی ترین مشکلات 
در سیســتم اقتصادی کشــور ما نیز اســت که آن را به یک 
سیستم فســادپذیر تبدیل کرده است و به همین دلیل نیز در 
هر دوره و دولتی پرونده ای از مفاســد اقتصادی تشــکیل و 
رسانه ای می شــود. واقعیت امر این است که اقتصاد دولتی 
این مشکلات را در دل خود دارد به خصوص اگر این اقتصاد 
غیرشــفاف باشد که این مشــکلات در اقتصاد کشور ما نیز 
وجود دارد. آنچه اخیراً در پرونده چای دبش شاهد آن بودیم 
نیز ناشــی از همین مسائل اســت. همین غیرشفاف بودن 
مسائل نیز باعث می شــود هیچ دولتی مسئولیت بروز فساد 
در موارد مختلف را گــردن نگیرد و عموماً طبق یک الگوی 
مشخص هر دولتی مسئولیت فســاد را بر گردن دولت های 
قبلــی می اندازد و عمومــاً همواره دولت قبل اســت که با 
مدیریت ناصحیح و رانت های غیرقانونی منجر به بروز فساد 

شده است! در این  باره اما چند نکته حائز اهمیت است:
اخیراً در بحث دیگری تاکید کرده بودم که سیســتم  دولت در ایران فســادپذیر است. این موضوع از این 1
جهت قابل اثبات و بررســی اســت که با مرور تصمیمات 
مختلف در حوزه های مدیریت بازار و ارز می بینیم که حلقه 
مفقوده در این  باره شفافیت است؛ به این معنی که مشخص 
نیست برخی از تصمیمات براساس چه منطقی اتخاذ می شود 
یا چرا روند و پروســه اتخاذ تصمیم و اجــرای آن خارج از 
محدوده نظارت دســتگاه های اصلی نظارتی کشور ازجمله 
مجلس اســت. این مساله البته از ضعف نظارت مجلس هم 
ناشی می شــود اما واقعیت امر این است که به طور مثال در 
موضوع ارز در سال های اخیر تصمیمات به  نحوی گرفته شد 
که از ابتدای کار بســاط بروز فساد وجود داشت و مشخص 

بود این نحوه تخصیص ارز به کجا منتهی می شود.
گسترده شدن و حجیم شدن دولت به خودی خود  زمینه بروز فســاد را نیز مهیا می کند. بسیاری از 2
پروژه هایــی که درحــال حاضر به دلیل اینکه در دســت 
بخش های دولتی اســت زیر ســایه کمبود اعتبار یا عدم 
امکان تخصیص آنها نیمه کاره رها شده است، می تواند به 
بخش خصوصی محول شده و با سرعت و کیفیت بهتری 
به سرانجام برســد با این وجود نه  تنها دولت ها تمایلی به 
تفویض این موارد به بخش خصوصی ندارند بلکه ســعی 
می کنند حتی موارد موجود در دســت بخش خصوصی را 
نیز از آنها گرفته و به دایره اختیارات خود بازگردانند. همین 
رویه و نگاه باعث بروز فساد می شود چراکه اقتصاد دولتی 
حجیم و ناکارآمد، نتیجه ای به جز بروز فساد ندارد. در این 
میــان اما عمــوم دولت ها اصــرار دارند تــا در همه امور 
دســت درازی کنند. این مشکل هم ریشه فرهنگی دارد و 
هم فقــدان قانون باعث تشــدید آن می شــود. دولت ها 
می خواهند با اهداف پوپولیستی و برای کسب محبوبیت 
همه حوزه ها را به نام خود ســند بزنند و این نتیجه ای جز 

معطل ماندن امور و بروز فساد ندارد.
فقدان شــفافیت در فعالیت های اقتصادی کشور  دیگر مشــکل در زمینه بروز فســاد است. مساله 3
شفافیت در کشور ما به یک شعار سیاسی تبدیل شده است و 
جریان های سیاســی از آن برای تخریب یکدیگر اســتفاده 
می کننــد و باور جدی به اهمیت شــفافیت وجــود ندارد. 
نمونه های مختلفی از برخورد سیاسی با مساله شفافیت را در 
ســال های اخیر شاهد بودیم؛ از مساله و سنگ اندازی برای 
تصویب لوایح مربوط به FATF تا موضوعاتی در حد قوانینی 
برای شفافیت فعالیت دستگاه های مختلف. این رویه زمینه 
بروز فساد را مهیا می کند و تردیدی نیست که این موارد بسیار 
مهم تر از جبهه و جریان سیاسی دولت هاست چراکه فارغ از 
چپ و راســت یا اصلاح طلب و اصولگرا این دست از موارد 

باعث بروز فساد در اقتصاد می شود.
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مبنا باید منشور برادری امام می شد
اگر قرار بر نبودن دموکراسی است تک حزبی کنیم

در ادامه این برنامه، دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی ایران  تاکید 
کرد که صراحتاً می گویم که اگر قرار بر این اســت که دموکراسی نباشد، 
بگوییــم تک حزبی. تک حزبــی برای اداره کشــور از  این وضعیتی که 
داریم حتی بهتر اســت. بدین صورت که بالاترین مقامات کشور نیز در 
رأس این حزبی که به معنای عامش به اســم حزب  الله می شناســیم نیز 
قرار می گیرند و هر کســی که می خواهد در کشور مشارکت کند باید در 
چارچوب اینها باشد. مدلی که اکنون در کشور چین می بینیم و حداقل 
عیان اســت و از داخل آن توسعه و سازندگی را شاهد هستیم. بالاخره 
کشور چین که زمانی سرانه تولید ناخالصش حدود 200 دلار بوده و الان 
به 12 هزار دلار رســیده، یعنی اتفاقاق مهمی در این کشور افتاده است. 
وی افزود: اما اگر قرار اســت انتخابات و مشارکت مردم و رقابت باشد 
باید از طریق احزاب مدیریت شــود نه از طریق حاکمیت. لازم نیست 
نیروهای مسلح در انتخابات ورود پیدا کنند و تجربیات این همه سال در 

کشور کنار گذاشته شود و دوباره شروع کنند به تجربه کردن. 
مجری از مرعشــی پرسید که صورت پیشــنهاد شما بسیار منطقی 
است، مثل همان کارکرد استاندارد احزاب و انتخابات و قانون. مثل این 
می ماند که یک کتاب نظریه سیاســی یا جامعه شناسی سیاسی را مرور 
می کنیم اما می خواهم بگویم کــه واقعیت هایی هم در جامعه ایران بوده 
مثل نهضت آزادی و تقابل آن با انقلاب و حزب جمهوری اســلامی که 
واقعاً نمی شــد، نهضت آزادی را نگه داشت. نظرتان چیست؟ مرعشی 
در پاسخ به این سوال گفت: کمی قبل تر تاکید کردم که از نهضت آزادی 
عبــور کرده ایم. نامه ای که آقای محمدعلــی انصاری به امام خمینی بر 
چپ و راســت نوشت. پاسخ امام به منشــور برادری مشهور شد. خب 
چه اشــکالی داشــت که همان را مبنا قرار می دادیم. انتخابات مجلس 
چهارم به پنجم را در زمان آیت الله هاشمی رفسنجانی، خودمان مدیریت 
کردیم. وی ادامه داد: در دوران آیت الله هاشمی تشکیل حزب کارگزاران 
سازندگی ایران تشکیل و انتخابات رقابتی شد. در آنجا رهبری پذیرفتند 
که کارگزاران ســازندگی ایران می تواند رقیب نهاد پرقدرتی مثل جامعه 
روحانیــت مبارز تهران باشــد حتی روحانیت مبارز را شکســت دهد. 
بنابراین مجلس پنجم شــکل گرفــت. این مجلس اقلیــت نیرومند و 
اکثریت نیرومند داشــت که خیلی قوی هم بــا یکدیگر کار می کردند. 
نتیجه اش خرداد 76 شد و وقتی اتفاق افتاد، رهبری گفتند همان چیزی 
است که من می خواستم. 30 میلیون نفر شرکت کننده و 20 میلیون رای 

به رئیس جمهور.
سیدحسین مرعشــی با طرح این سوال که خب چه اتفاقی افتاد که 
همین روال اســتقرار پیدا نکرد؟ افزود: این بود که جمعی از دوســتان 
در بعضی از نهادها گفتند بایــد ثابت کنیم هر رایی که می خواهند مردم 
بدهند، بدهند اما ما هســتیم. در این زمینه تعارف ندارم. آن نامه ای که 
فرماندهان محترم سپاه به آقای خاتمی نوشتند و به رئیس جمهور هشدار 
دادند آیا بهتر نبود که سپاه نیز با رئیس جمهوری که 20 میلیون رای دارد و 

رهبری هم تاییدشان کرده اند، صحبت و گفت وگو می کرد. 
به گفته دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران ، سپاه متعلق به کشور 
است زیرا کشور بدون نیروهای مسلح نیرومند نمی تواند روی پا باشد. 
یعنی هر سیاســتمداری که این را قبول نداشته باشد، واقع بین نیست. 
یک سری مسائل برای کشور ناموسی است مانند تمامیت ارضی، وحدت 
ملی، نیروهای مسلح نیرومند، توسعه کشور و عدم دخالت بیگانگان. 
امــا اگر گروهی به هر دلیلی در انتخابــات رای نیاورد باید در انتخابات 
بعدی برود و مردم را جذب کند، نه اینکه از ســایر ابزارها استفاده کند. 

لذا اعتقاد دارم همین الان نیز در جمهوری اسلامی سیاست نداریم.
او با بیان اینکــه کاندیداهای ما نباید فســاد اخلاقی، اقتصادی و 
نســبت به رهبری زاویه داشته باشند. مگر می شود چنین چیزی افزود: 
100 ســال پیش آتاتورک در خرابه های امپراتــوری عثمانی، یک نظام 
لاییک را مستقر کرد. ارتش هم گذاشت که حامی اصول لاییک حاکم بر 
ترکیه است. اما ذیل آن، اردوغان می تواند به  عنوان یک حزب اسلام گرا 
20 سال قدرت ترکیه را کنترل کند ولی اردوغان یک جمله  علیه آتاتورک 

نمی گوید و بعد از 100 سال هنوز محترم است.

جمهوری اسلامی تعارف را کنار بگذارد
روی گروه خاصی تعصب ندارم

سیدحسین مرعشی ادامه داد: وقتی قرار است در کشور 130 حزب 
داشــته باشــیم یعنی عملًا هیچ حزبی نداریم؛ پس جمهوری اسلامی 
تعارف را کنار بگذارد. زیرا این کشور چند تا نحله فکری دارد و نیازمند 
همان چند حزب هم هســت. بنابراین ضوابط تشکیل حزب را درست 
بنویســید و مثلًا بگویید که یک میلیون نفر بیایند در سایت مورد نظر و 
از حزب مورد پسندشــان حمایت کنند. در نتیجه همین چند تا حزب با 
نظام متحد باشــند و نظام رقابت احزاب را با مدیریت حزب ها به  جای 

قانون های تنگ نظرانه و سخت توسط احزاب مدیریت شود.
او می گویــد: انقلابی ها از تقســیم قدرت و بــودن دیگران اطلاعی 

ندارد. دوســتان پیروز دوم خرداد یا مجلس ششم حق نداشتند با آقای 
ناطق نوری به  عنوان رقیب نجیب و شایســته، آنچنان با او برخورد کنند 
که  صحنه سیاسی را ترک کند و کار دست آبادگران و احمدی نژاد بیفتد. 
مجری در جایی دیگر از مرعشــی پرســید که چون ایران سه ضلع 
سیاســی دارد، آیا این موارد را راجع به اطرافیان آقای هاشمی هم قبول 

می کنید که یک رادیکالیسمی هم آنجا نیز شکل گرفت؟
مرعشــی گفت: تعصبی روی گروه خاصی ندارم. مســاله این 
اســت که ما یک بحثی روی حاکمیت داریم ) آلة الریاســة ســعة 
الصدر(، یعنی حاکمیــت نمی تواند اگر فرزندانش بداخلاقی کردند 
آنها را حذف کند زیرا حذف نمی شــوند. هیچ جریانی حذف شدنی 
نیســت و از جای دیگری بالاخره ســر بیرون می آورد. وی افزود: 
وقتی انتخابات 1398 و 1400 گرم نشد و ستادهای انتخاباتی شکل 
نگرفت، تمام کسانی که می توانستند به ستادهای انتخاباتی بیایند و 
انرژی شان را تخلیه کنند، سردرگم و بلاتکلیف شدند. بنابراین یک 

حادثه ای اتفاق افتاد، ریختند و در خیابان.
به گفته مرعشــی درخصوص رادیکالیســم سیاســی در ایران باید 
حوصله به خرج داد و ابزارهای مناســب به کار برد. حذف ابزار مناسب 
نیست این را باید حاکمیت بپذیرد. یک زمانی از من پرسیدند که نظرت 
در مورد مهندس موسوی چیست؟ پاسخم این بود که از نظر بنده آقای 
موســوی یک اعتراضی که در ایــن درحال اتفاق اســت را در خانواده 
انقلاب مدیریت می کند. اینکه بین آقای موســوی و نظام رسمی کشور 
یا آقای خاتمی با نظام سیاســی موجود گفت وگویی صورت نمی گیرد، 
هرچند ممکن است دوطرفه باشد اما نهادهایی که بزرگ تر کشور هستند 
مسئولیت اصلی را برعهده دارند. مثلًا پدر خانواده ممکن است فرزندش 
از چارچوب او خارج شــده ولی آیا می تواند بگوید که اینها فرزندان من 

نیستند. نمی توان گفت.
او افزود: رؤســای جمهور ایران باید یکی از این دو الگو را انتخاب 
کنند. یا الگوی شــهید رجایی که بروند و شهید شوند تا محترم بمانند، 
یا اینکه رهبر شوند. در غیر این دو صورت هیچ رئیس جمهور محترمی 
در کشور وجود ندارد. این نشان می دهد که یک جای کار اشکال دارد. 
دوم خرداد رقابت آقای خاتمی با آقای ناطق نوری بود ولی هیچ کدام از 
اینها الان نیســتند. اینها ضعف نظام سیاسی کشور است. درحالی که 
کسانی مانند آقای روحانی، خاتمی و ناطق سرمایه های تجربی کشور 
هستند و نمی گویم که باید دوباره رئیس جمهور شوند اما نباید فراموش 
کنیم که یکی از کارهای اساسی احزاب این است که تجربه های قدیمی 
کشور را به حزب می آورد و بین نسل قدیم و جدید رابطه برقرار می کند. 
مرعشی گفت: ما هم در نهضت مشروطه و هم در ملی شدن نفت با یک 
مساله واقعی مواجه بودیم و آن هم رقابت یا تقابل اسلام خواهان و جریان 
روشــنفکری و جریانی که نگاهش به غرب قوی تر اســت. این جریان 
واقعی اســلام خواهان در ایران می خواهند که کشور براساس فقاهت و 
ایدئولوژی اداره شود و جریان دیگر می خواهد که براساس قوانین باشد. 
شخصاً بنده طرفدار خط فکری مرحوم مدرس هستم که می گفتند: »اگر 
سائس)سیاســتمدار( منصوب خداوند است باید طبق قرآن عمل کند 
اما اگر ســائس منتخب مردم است باید طبق خواسته مردم عمل کند«، 
بنابراین مرحوم مدرس تکلیف را روشن کردند. من که مدافع سرسخت 
جمهوری اسلامی و امام بوده ام بنابراین وقتی امام که خودشان در نجف 
حکومت اســلامی درس می دادند، گفتند جمهوری اسلامی، یعنی که 
یک نظام وسط بین دیدگاه های اسلام گرایان و ملی گرایان. واقعیت این 
است که بعد از استقرار خط امام در ایران در دوران مجلس اول، قدرت  
اسلام گراها بر ســایرین فائق آمد و آرام آرام جمهوری اسلامی به سمت 
حکومت اسلامی میل کرد که ریشه ایدئولوژیک دارد. لذا هیچ کس غیر 

از رهبر انقلاب نمی تواند در این موضوع تجدیدنظر به وجود بیاورند. 

چرا محبوب نیستیم
جمهوری اسلامی بپذیرد نسل عوض شده است

سیدحســین مرعشــی در ادامه تاکید کرد: اگر ما بــه پایداری نظام 
سیاســی فکر می کنیم، چاره ای جز این نداریم که جمهوری اســلامی 
را بــا ادبیات امروز عجین کنیــم. دیگر نمی توان با ادبیــات دهه 60 از 
جمهوری اسلامی دفاع کرد. نسل عوض شده، نظام اطلاع رسانی تغییر 
کرده و گرایش ها متفاوت شده است. وی افزود: در جمهوری اسلامی 
در دوره ای همه قدرت اندک انــدک از مجلس و از دولت به حوزه های 
بالادســت منتقل شده و این به نفع جمهوری اسلامی نبوده است. یک 
بار به مهندس باهنر گفتم که حجم محبوبیت ملکه الیزابت، انسان را به 
این فکر وا می دارد که چرا ما در کشــور نمی توانیم طوری مدیریت کنیم 
که رهبرانمان در چنین موقعیت سیاســی و فرهنگی با محبوبیت بسیار 

وسیع باشند.
دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی ایران معتقد است: در زمان امام 
که رئیس مجلس اول مرحوم هاشمی رفســنجانی بودند و سایر بزرگان 
نیــز حضور داشــتند، امام فرمودند کــه مجلس در رأس امور اســت. 
هرچند وقتی امام می گفتند که مجلس در رأس امور اســت، مجلســی 
بود که ایشــان حمایت می کرد و اگر حمایت نمی کردند شــاید در رأس 

امور نمی شــد. این را با مجلس یازدهم مقایســه می کنم. الان مجلس 
یازدهم به همان قدرتی که مجلس اول از امام حمایت می کرد از آیت الله 
خامنــه ای، رهبر معظم انقلاب نیز حمایت می کند و تردیدی هم نداریم 
اما آیا مجلس یازدهم، با همه هماهنگی هایی که با رهبری دارد در رأس 
امور هست؟ خیر. زیرا می گوییم مجلس نهاد قانون گذاری کشور است 
اما در همان حین چند نهاد قانون گذاری دیگر هم داریم. مرعشی گفت:  
لذا راه حل قضیه این است که شخص رهبری سیاستی را پیش بگیرند که 
به تدریج  قدرت به مجلس و  به دولت برگردد. اینکه در کشور می گویند 
رؤســای قوا یعنی چه؟ رئیس جمهور در اصل باید تعیین کننده باشــد. 
ایــن یعنی رئیس جمهور را در حد قوه قضائیه و قوه مقننه پایین آوردید. 

رئیس جمهور از مردم رای آورده است و باید قدرت داشته باشد.
وی ادامــه داد: مادامــی کــه ما به  عنــوان یک ضــرورت رهبری 
بخش هایی از اختیاراتشان را به مجلس و دولت منتقل نکنند و توان ملت 
نزد مردم قدرتمند تلقی نشود، مردم انتخابات را جدی نمی گیرند زیرا باید 
احســاس کنند که قدرت وجود دارد؛ لذا این خوب نیســت که جامعه 
می بیند، شورای نگهبان قدرتش از منتخب آنها بیشتر است. انتخابات 
آنقدر مهم است که یک مشارکت بالا در انتخابات توسط مردم می تواند 
امنیت ملی ایران را تضمین کند. در مقطعی که آمریکایی ها، طالبان را در 
افغانستان  از قدرت انداختند، در این پروژه مردد بودند که به عراق حمله 
کنند یا ایران. نتانیاهو به آمریکا رفت و با سخنرانی در کنگره اعلام کرد 

که بغداد آدرس اشتباه و آدرس دقیق تهران است.
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران گفت: آمریکایی ها صرفاً به 
این دلیل کــه در آن مقطع یک انتخابات برگزار شــده بود  و 72 درصد 
ایرانی ها در انتخابات شرکت کرده بودند این طور تشخیص دادند که اگر به 
ایران حمله کنند، چون مردم حامی نظام هستند شکست خواهند خورد 
لذا ایران از چنین شیطنت بزرگی توسط بوش معاف شد. بنابراین برای 
امنیت ایران ما باید با یک مشــارکت معمول و منطقی از سمت جامعه 
داشته باشیم. حاکمیت از ابتدای برگزاری انتخابات به این ضرورت توجه 
نکرد که انتخابات بدون مشارکت معنایی ندارد. گله ای که از نهادهای 
حاکمیتی داریم این است که چرا در شرایطی که ایران قرار دارد، فضا را 
باز نکردند تا همه سیاســیون بتوانند نقش آفرینی کنند. نکته مهم بعدی 
مردم هستند. مردم هر تصمیمی بگیرند، حق شان است. 6 سال است که 
مردم تورم 45 درصد را تحمل می کنند. خیلی شرایط  زندگی سخت شده 
است و آنقدر عصبانی هستند که ممکن است تصمیماتی بگیرند که آن 
تصمیمات حتی اولین ضرر را به خودشان برساند اما ما نمی توانیم بگوییم 
که تصمیــم نگیرید. بنابراین با همین امکاناتی که وجود دارد حداقل از 
مردم این خواهش را کنیم در حوزه هایی که کاندیدا وجود دارد و رقابت 
شکل گرفته در آن حوزه ها شــرکت کنند و حتی رای شان می تواند یک 
رای اعتراضی باشــد. بیایند و حتی از آن کسانی که بانی این 45 درصد 

تورم هستند، انتقام بگیرند. 

کاری کردید کریمی جای تاجزاده را بگیرد
چطور آقایی از یک موقعیت فردی رئیس جمهور می شود

در این مناظره، پرویز امینی سیاست پژوه نیز در انتقاد به روند پیش رو 
برای انتخابات با تایید سخنان مرعشی گفت: شما هیچ وقت نمی توانید 
یک امر سیاســی را نگه داریــد. آقای  تاجزاده اینجاســت با ادبیات و 
سیاست رادیکال، ایشان را جای دیگری بردید و به جای او، علی کریمی 
شــد نماینده تاجزاده برای مردم. آن هم کســی که بیرون از کشور است 
و اصلًا عقل سیاســی ای هم ندارد و آدم های دیگــر اداره اش می کنند، 
جایگزین او شد. درحالی که آقای تاجزاده قابل گفت وگوتر است تا علی 

کریمی بنابراین همیشه امر سیاسی، امری واقعی است.
وی افزود: نکته حقوقی است. وقتی که کانال رای دادن در انتخابات 
باز باشد و لازم نباشد مردم بخواهند از طریق حزب رای دهند این تحزب 
طبیعتاً شــکل نمی گیرد. چرا بیایند وقت بگذارند، هزینه کنند و حزب 
تشکیل دهند و بعد یک آقایی از یک موقعیت فردی بیاید رئیس جمهور 
شــود. بعد که رئیس جمهور هم می شود، می گوید من مدیون هیچ کس 

نیستم. این مساله انتزاعی و دور از دهنی نیست.
امینی ادامه داد: آیا تجربه یک ســازمان سیاســی بعد از انقلاب 
آورده اند یا ایده ای داشــتند؟ خودتان که اول انقلاب ســابقه سیاسی 
نداشــتید و پس از انقلاب به تدریج یک مســیری را رو به جلو سوق 
دادید. فکر می کردند نخست وزیر باید باشد. یک رئیس جمهور بیاورد 
و بعد نخســت وزیر، رئیس جمهور انتخاب کند و بفرستد مجلس و 
کابینه تشکیل دهد. فکر می کردند این درست است. بعد دیدند کسی 
که از مردم رای می گیرد هیچ کاره می شــود و کسی که نمی گیرد همه 

کاره لذا این روند را اصلاح کردند.
وی افزود: ایده ها و رقبای فکری خصم اصلی ایده های ما نیســتند 
بلکه خصم اصلی ایده های ما واقعیت اســت بنابرایــن اگر بخواهیم با 
واقعیت بجنگیم، واقعیت خــودش را به ما تحمیل می کند. 1400 یک 
واقعیت است و نمی توانیم  دیگر به آن شکل انتخابات برگزار کنیم. حالا 
حتی اگر شورای نگهبان در عمل نشان دهد آن تعدادی که وزارت کشور 

رد کرده را دوباره تایید می کند.

از جمهوری اسلامی به حکومت اسلامی رسیده ایم؟
کانال سازندگی

لیست 30 نفره مطهری
علی مطهری، نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی از 
منتشر شدن لیست منتسب به خود برای انتخابات مجلس 
دوازدهم خبر داد. به گفته مطهری این لیســت نهایتاً تا 24 
ساعت دیگر منتشر خواهد شد. بنا بر گزارش تسنیم، وی 
با بیان اینکه »لیســت تهران 30 نفــره خواهد بود و خودم 
نیز سرلیســت آن هستم« درباره وابســتگی این لیست به 
اشــخاص و گروه های سیاســی گفت: ما مستقل هستیم 
و به هیچ  کس وابســتگی نداریم؛ نه آقــای لاریجانی و نه 
آقای روحانی. نه  اصلاح طلبان و نه اصولگرایان. مطهری 
افزود: هنوز لیســت تهران قطعی نشده است و ما درحال 
رایزنی های نهایی با گروه ها و جریان های سیاسی هستیم. 
علی مطهری ازجمله کسانی است که در مرحله اول ثبت نام 
مجلس دوازدهم از سوی شورای نظارت ردصلاحیت شد 
و در نهایت از ســوی شــورای نگهبان صلاحیت او برای 

ورود به مجلس مورد تایید قرار گرفت.

برجام را ۲0 بار آتش  زدید
محمدجواد ظریف، وزیر ســابق امور خارجه در نشست 
دانشــجویی »نظم جدید در دنیا« گفــت: نمونه های زیادی 
داریم که می توانستیم در شرایط بهتر مذاکره کنیم. درخصوص 
قطعنامه 598 فاو و مجنون را داشــتیم ولی زمانی صبر کردیم 
و پای میز مذاکره رفتیم که اینها را نداشــتیم. قبل از تصویب 
قطعنامه 1929 می توانستیم وارد مذاکره شویم و نتیجه بهتری 
کسب کنیم. مگر نمی گویند برجام نه یک کلمه بیشتر، نه یک 
کلمه کمتر. برجام همان است که 20 بار آن را آتش زدیم و دفن 
کردیم. بهتر از برجام هم می شــد اگر زودتر مذاکره می کردیم. 
آیــا چاره دیگری هم بود حتماً نبــود که قبل از دولت روحانی 
تصمیم به مذاکره گرفته شــد. ما که مذاکره را شــروع نکردیم 

مذاکره شروع شده بود.

رقص یک کاندیدا در تلویزیون
کمتر از دو هفته تا برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم زمان 
باقی مانده اســت و با وجود آنکه بنا بر اعلام ســتاد انتخابات 
کشــور، زمان تبلیغات کاندیداها بین 3 تا 9 اســفند ماه در نظر 
گرفته شده است اما برخی از نامزدهای انتخابات طی روزهای 
اخیر تبلیغــات انتخاباتی را کلید زده اند کــه البته این اقدامات 
داوطلبــان واکنش هــای انتقادی به دنبال داشــت. به گزارش 
خبرآنلاین در این میان، کاندیداتوری برخی از شــخصیت ها در 
انتخابات مجلس دوازدهم جنجال برانگیــز بوده که احد بیوته 
یکی از این کاندیداها از حوزه اردبیل است. او که در انتخابات 
مجلس یازدهم نیز کاندیدا شده بود، در حوزه تهیه گزارش، طنز 
و تصویربرداری در شبکه استانی سبلان اردبیل درحال فعالیت 
اســت. بیوته شــخصیت کمدی اســت که با نام هنری »مشه 
سعدالله عمی« در اذهان مردم استان اردبیل ماندگار و با اجرای 

رقص در برنامه های تلویزیونی معروف شده است.

محصولی کاسب بود
مشــاور و مقام دولت دهم در رابطه با ثروت صادق محصولی 
گفت: قبل از دولت احمدی نژاد، آقای محصولی کاسبی می کرد، 
در دولت احمدی نژاد کارشان شدت گرفت. وقتی به دولت آمدند، 
حضورشــان بی تاثیر بر افزایش ثروتشــان نبود. عباس امیری فر 
گفت: بعد از دولت احمدی نژاد، آقای محصولی کاسبی می کرد، 
در دولت احمدی نژاد کارشان شدت گرفت. وقتی به دولت آمدند، 
حضورشان بی تاثیر بر افزایش ثروت شان نبود. وقتی دولتی شوند 
و کاســب هم باشند معمولًا وضع شــان بهتر می شود. در دولت 
روزنه هایی هســت که اگر کاسب باشــند از آن به خوبی می توان 
استفاده کرد. آن زمان که محصولی در دولت بود خیلی از افراد به 

ایشان ایراد می گرفتند. اما این مخالفت ها علنی نمی شد. 

لیست جدای شریان
مســئول کمیته انتخابات جبهه شــریان در پاسخ به 
سوالی در مورد ائتلاف شریان با سایر گروه های سیاسی 
و راهبرد ایــن جبهــه در دوازدهمیــن دوره انتخابات 
مجلس شورای اســلامی گفت: اولویت اول شریان از 
ابتدا این بود که مجموعه های منتقد شــورای ائتلاف را 
دور هم جمع کند تا براســاس شاخصه های تعیین شده 
و شایسته گزینی و نفی سهمیه بندی برای تهران لیست 
ارائه دهند. »شورای وحدت«، »مصاف« و »رزما« و 
مجموعه های دیگر گفت وگو داشــتیم و بسیاری از این 
تشکل ها به ائتلاف پیوستند که درنهایت »ائتلاف مردمی 

نیرو های انقلاب اسلامی« )اُمناء( شکل گرفت.

ادامه تیتر یک
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جرم انگاری سقط جنین

علی سلاجقه، رئیس سازمان محیط زیست درباره برداشت 
و فروش بی رویــه و غیرقانونی خــاک هرمز گفت: چنین 
چیزی به ما گزارش نشــده ولی ممکن اســت ترکیبات این 
خاک مورد نیاز باشد و در قالب قرارداد قانونی این برداشت 
صورت گیرد. اگر چنین برداشــتی باشد،حتما باید قانونی 
باشد وگرنه غیرقانونی اســت و به هیچ وجه اجازه برداشت 

نمی دهیم چون عرصه و خاک کشور است.

امیرحســین  شــریفیان متولــد 1375 مالــک مجموعــه 
کوروش کمپانی است که با 180 روز غیبت اولیه اقدام به تکمیل 
دفترچه سربازی می کند و در تقسیم بندی ها، او سرباز نیروی 
زمینی ارتش می شود اما از رفتن به سربازی خودداری کرده و 
از ســال 1400 تا به امروز ســرباز فراری است! در واقع سؤال 
اصلی از نهاد های نظارتی بر روند ثبت شرکت ها این است که 

چگونه یک سرباز فراری می تواند یک شرکت تاسیس کند.

سرهنگ عبدالله چولکی، معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری 
گاهی فراجا گفت: مرحله هفتم طرح شناسایی و پلمب  پلیس آ
شرکت های بازاریابی شبکه ای غیرمجاز و دسیسه های هرمی 
به مدت 6 روز در سراســر کشور برگزار شد که در جریان آن با 
گاهی 178  گاهان پلیس آ تلاش های انجام شده از سوی کارآ
نفر از فعالان این حوزه شناســایی و دستگیر شدند. همچنین 
10 شرکت بازاریابی شبکه ای هم با حکم قضایی پلمب شدند.

پلمب هرمی هاسرباز فراریخاک دزدی 

گزارش: سلامت

هزینه های کمرشکن دندان پزشکی
به گفته کارشناسان نیمی از مردم ایران با خدمات 

دندان پزشکی خداحافظی کردند 

بیماری های دهان یکی از شــایع ترین بیماری ها در سراســر 
جهان اســت که آثار اجتماعی و اقتصادی زیــادی دارد. گرانی 
خدمات دندان پزشکی اما موجب شده که برخی از مردم قید درمان 
را بزنند. به گفته فردین یزدانی، پژوهشگر و مشاور؛  » هزینه های 
درمانی کم درآمد ها نتوانســته با نرخ تــورم حرکت کند. مهم ترین 
مثال هزینه های درمانی، هزینه های دندان پزشکی است که عملا 
بخش زیــادی از خانوار ها مراجعه به دندان پزشــک را فراموش 
کرده اند. داده هایی که ما واکاوی کرده ایم، نشان می دهد که حداقل 
50 درصد خانوار ها مراجعه به دندان پزشک را در یک سال گذشته 
کنار گذاشــته اند. این تورم یک شــکافی در مصرف کلی کالا ها 
ایجاد کرده و در دارو و درمان این شــکاف بیشتر دیده می شود.«    
روزگاری علاج دندان درد فقط کشــیدن آن از ریشــه بود. اما با 
پیشرفت علم، کشیدن دندان جای خود را به عصب کشی، پر کردن 
و… داد. اگر هم فردی مجبور به کشــیدن دندان شــود، ایمپلنت 
می توانــد جای خالی دنــدان را پر کند. در همیــن حال پابه پای 
توسعه خدمات دندان پزشکی، قیمت این خدمات هم بالا رفت؛ تا 
جایی که یکی از گران ترین درمان ها را در میان بیماری های مزمن 
به خود اختصاص داده اســت. مرکز پژوهش های مجلس هم در 
گزارشی نوشــته اســت که در حوزه هزینه های سلامت، ایرانیان 

بیشترین هزینه را برای دندان پزشکی می پردازند.
عکس بــرداری از دندان، عصب کشــی، پر کــردن، روکش، 
ارتودنســی و… هر کدام از اینها در کلینیک های دندان پزشــکی 
هزینه های متفاوتی دارد. پرداخت این هزینه ها اما برای همه افراد 
کار راحتی نیســت. برخی از مردم بیمه درمانی ندارند و باید تمام 
این هزینه ها را از جیب خود بپردازند. البته برخی از بیمه ها هم تنها 
بخشی از هزینه ها را پذیرفته اند و باز هم مشمولان این بیمه ها باید 
از جیب خود بخشی از هزینه های درمانی از جمله دندان پزشکی 
را بپردازند. در حال حاضر هزینه پر کردن دندان از 800 هزار تومان 
تا حدود یک میلیون و 500 هزار تومان متفاوت اســت. گاهی هم 
ترمیم دندان جوابگو نیست و دندان پزشک پیشنهاد کشیدن دندان 
و ایمپلنت را هم می دهد. در این صورت افراد باید هزینه بیشتری 
پرداخت کننــد؛ از پنج میلیون تومان گرفته تــا حدود 20 میلیون 
تومان. مرکــز پژوهش های مجلس نیز در گزارشــی به وضعیت 
هزینه های دندان پزشــکی و چالش های این حوزه پرداخته است. 
در این گزارش آمده که بر اســاس مطالعــه بار جهانی بیماری در 
سال 2010 پوسیدگی درمان نشده در دندان های دائمی، شایع ترین 

بیماری در تمام جوامع بشری است.
علاوه بر این، بر اســاس گزارش ســازمان بهداشت جهانی، 
درمان های دندان پزشکی همیشه گران ترین درمان ها در میان تمام 
بیماری هــای مزمن بود و بار اقتصادی زیادی هم بر افراد و هم بر 

سیستم های مراقبت بهداشتی تحمیل می کند.
مرکز پژوهش های مجلس در این گزارش دسترســی مالی و 
دسترســی جغرافیایی را از چالش های حوزه درمان دندان پزشکی 
عنوان کرده است. بر اســاس نتایج آخرین پیمایش هزینه درآمد 
خانوار در ســال 1400 در ایران، ســهم خدمات دندان پزشکی از 
کل پرداخت از جیب هزینه های ســلامت در سطح کل جمعیت 
14/21 درصد است. به این ترتیب پس از دارو )84/31 درصد(، 
خدمات دندان پزشــکی در رتبه دوم ســهم پرداخت از جیب قرار 

دارد.
ضمــن آنکه در ســطح کل جمعیت و خانوارهای شــهری، 
خدمات دندان پزشــکی ســبب بیشــترین مواجهه با هزینه های 
کمرشکن ســلامت بوده اند. )شــاخص هزینه های کمرشکن بر 
اساس روش ســازمان بهداشــت جهانی به صورت بالاتر رفتن 
پرداخت های مستقیم از جیب 25 درصد از کل هزینه های مصرفی 

و 40 درصد از ظرفیت پرداخت خانوار تعریف می شود.(
در ادامه این گزارش آمده که این وضعیت نشــان دهنده توزیع 
نامتعــادل و نامتوزان دندان پزشــکان در هــر دو مقطع عمومی 
و تخصــص هســتند. این توزیــع ناعادلانه در نهایــت منجر به 
کاهش دسترســی و در مواقع حادتر، عدم دسترســی به خدمت 

دندان پزشکی در مناطق محروم تر می شود.
ایــن موضــوع در کنــار کاهــش دسترســی مالی مــردم به 
دندان پزشــکی، می توانــد ســلامت دهــان و دندان کــودکان و 
بزرگسالان را تحت تاثیر قرار داده و هزینه زیادی به افراد تحمیل 
می کند. در مواردی هــم منجر به عدم بهره مندی آنها از خدمات 

ضروری دندان پزشکی می شود.
چنــد ماه پیــش علی تاجرنیــا، رئیس هیأت مدیــره جامعه 
دندان پزشــکی ایران به همشــهری گفت: »بســیاری از مردم یا 
نمی توانند خدمات دندان پزشکی دریافت کنند و دچار بی دندانی 
می شوند یا تعداد کمی برای دندان خود مراجعه می کنند؛ فقط هم 
بنا بر ضروریات. برای مثال فرد درد شــدید دندان دارد و مجبور 

است که به دندان پزشکی مراجعه کند.«

دادستان کل کشــور برای ایجاد »شعب اختصاصی«  رسیدگی به 
پرونده های سقط جنین در شــهرهایی که فراوانی در این زمینه وجود 

دارد، بخشنامه صادر کرد.
محمــد موحدی آزاد در این بخشــنامه  خطاب به دادســتان های 
مراکز استان ها از آنها خواسته با هدف »رسیدگی دقیق« و »تمرکز« 
بررسی پرونده های سقط جنین درباره »تعیین قاضی مجرب و شعب 
اختصاصی در دادسرای مرکز اســتان و شهرستان هایی که بیشترین 

فراوانی وقوع جرم گزارش شده«، اقدام کنند.
در این بخشــنامه هم چنین تاکید شده اســت که اگر پزشکی در 
سقط جنین به هر صورتی دست داشته باشد علاوه بر مجازات قانونی 
»نماینده دادســتان در جلسات دادرســی، ابطال پروانه فعالیت را از 

دادگاه باید درخواست کند«.
در ســال های گذشته بارها سیاست های کنترل جمعیت 
از سوی مسئولان ایران »اشتباه« خوانده شده است. بر این 
اساس، دولت سیدابراهیم رئیسی قانون »جوانی جمعیت« 
که شامل قوانین سختگیرانه و سیاست های دستوری برای 
مقابله با ســقط جنین و افزایش جمعیت اســت را در آبان 
1400 ابلاغ کرد. 7 ماه بعد از آن هم دســتورالعمل  »حفظ و 
مراقبت از جنین ســالم« از سوی وزیر بهداشت با محوریت 
»جرم انگاری« مباشــرت یا معاونت در سقط جنین و تعیین 
جریمه »ســنگین« اعلام شد. براســاس این دستورالعمل 

جدید »مباشرت یا معاونت در سقط جنین جرم انگاری می شود و برای 
فرد خاطی، جرائم سنگین در نظر گرفته می شود«.

چند ماه پیش نیز صابر جباری فاروجی، سرپرســت مرکز جوانی 
جمعیت، ســلامت خانــواده و مــدارس وزارت بهداشــت خبر از 
راه اندازی »گشــت سقط جنین«   داد. او اعلام کرد که  گروه مردمی به 
نام نَفَس نیز در این زمینه تشــکیل شده است که درباره پیشگیری از 

سقط فعالیت می کند.
او همچنین اعلام کرد که  برنامه ریزی هایی صورت گرفته اســت و 
پزشــکان یا متخصصان زنان و ماماهایی که در این امر دخالت دارند 
به  شــدت با آنها برخورد می شــود چراکه این کار حکم قتل نفس را 
دارد و با همکاری خوبــی که با قوه قضائیه در این خصوص صورت 
گرفته، برای متخلفان براساس قانون، پرونده پزشکی تشکیل می شود 

همچنین پروانه پزشکی پزشک ابطال می شود.
با وجود این ســخت گیری ها در ســال های گذشته، گزارش های 
متعددی از سقط جنین های خانگی و زیرزمینی که می تواند برای زنان 

خطر جانی در پی داشته باشد، منتشر شده است.
در روزهای آخر فروردین  ماه امســال سلیمان حیدری، مدیرکل 
مرکز نظارت و اعتباربخشــی امــور درمان وزارت بهداشــت گفت 
»چون 70 تا 80 درصد« موارد ســقط جنین غیرقانونی و غیرپزشکی 
در خارج از مراکز درمانی انجام می شود، »آمار دقیقی از سقط جنین 
غیرقانونی« در ایران در دســت نیســت. به گفته وی: »آمار مختلفی 
مطرح شــده و از آنجایی که قابل اطمینان نیســت، نمی توان آنها را 

مطرح کرد. هرچند که اگر درست باشند، فاجعه بار است«.
این مقام وزارت بهداشــت گفته بود: اغلب موارد سقط جنین در 
مطب ماماها انجام می شود یا با قرص های خونریزی دهنده در خانه ها 
انجام می شــود به این دلیــل آمار دقیقی وجود نــدارد. حیدری آمار 
سقط جنین به دلایل پزشکی و قانونی را در ایران حدود 10 هزار مورد 
در سال عنوان کرده بود. با وجود نبود آمار رسمی سقط جنین در ایران 
در ســال های اخیر اما دو سال پیش، رئیس کمیسیون ویژه جمعیت 
و تعالی خانواده در مجلس ایران،  آمار روزانه ســقط جنین در ایران را 

نزدیک به 2 هزار مورد، یعنی سالانه 700 هزار سقط اعلام کرده بود. 
سال گذشته هم خبرگزاری تسنیم براســاس گزارش های غیررسمی 

وزارت بهداشت،  آمار روزانه را حدود هزار مورد تخمین زده بود.

 W  با مجازات آمار پایین نمی آید
ناهیــد خداکرمــی،  رئیــس انجمن علمی 
مامایی ایران دربــاره برخوردهای قهری با 
سقط جنین به »سازندگی«  می گوید: بحث 
ســقط جنین یــک بحــث چند بعــدی و 
چندجانبه اســت و در رابطه با آمار ســقط 
اطلاعــات دقیقی در دســترس نیســت و اینکه اعلام می شــود آمار 
سقط جنین در کشور بسیار بالاست، منبع موثقی ندارد و ما به  عنوان 
افرادی که در حوزه مامایی مشغول فعالیت هستیم با افزایش این اقدام 
مواجه نیستیم و چنانچه افزایش آمار سقط جنین صحت داشته باشد 
به سیاست هایی برمی گردد که طبق آنها لوازم پیشگیری از بارداری در 

مراکز بهداشتی و درمانی توزیع نمی شود چراکه هرچه میزان بارداری 
ناخواسته افزایش یابد، تقاضای سقط هم بیشتر می شود.

او ادامه می دهد: این درحالی است که سقط عملی بسیار منفور 
است و علاوه بر کشــور ما در بسیاری از کشورهای جهان ممنوع 
اســت چراکه در این اقدام یک انســان از بین مــی رود. به  عنوان 
فردی که در حوزه ســلامت زنان فعالیت می کنم با مواردی رو به رو 
بودم که مادر متقاضی ســقط بوده و هنگامی که تحت مشــاوره با 
ماما قرار گرفته اســت از انجام این اقدام منصرف شــده اما شرایط 
اقتصادی، اجتماعی و معیشــتی افراد به  ویژه اقشــار کم درآمد به 
نحوی است که این حق را دارند بین زمان های بارداری شان فاصله 
مناســبی انتخاب کنند. به گفته خداکرمی؛  افــراد مرفه جامعه به 
بهترین وسایل پیشگیری از بارداری دسترسی دارند و این درحالی 
است که زنان کم درآمد که گاهی ممکن است وضعیت اقتصادی و 
اجتماعی مناسبی هم نداشته باشــند یا بدسرپرست باشند و برای 
مثال، شوهرشان درگیر اعتیاد باشد به وسایل پیشگیری از بارداری 
دسترسی ندارند و در صورت بارداری ناخواسته هم امکان مراجعه 
به مراکز درمانی مناسب را ندارند از این رو ممکن است توسط افراد 
غیرمتخصص توصیه هایی برای سقط جنین شــان دریافت کنند که 
ســلامت مادر را به  شــدت تهدید می کند. او می گوید: نگاه ما به 
مقوله سقط جنین باید منطقی باشد و به نحوی سیاست گذاری شود 
که بارداری ناخواسته اتفاق نیفتد. هنگامی که بارداری برنامه ریزی 
شده باشد به هیچ وجه سقط غیرقانونی انجام نمی شود اما هنگامی 
که بارداری ناخواسته به سبب عدم دسترسی به وسایل پیشگیری از 
بارداری افزایش یابد، اجتناب ناپذیر است که میزان سقط جنین هم 
بیشتر می شود. خداکرمی با بیان اینکه در مقوله سقط جنین باید به 
2 نکته توجه شــود که یکی تقاضای سقط که ممکن است افزایش 
پیدا کرده باشــد و دیگری انجام سقط های غیرقانونی است،  تاکید 
می کنــد:  به نظر من به  عنوان رئیس انجمنی کــه 40 هزار ماما در 
سراسر کشور مشغول خدمت رســانی به زنان این سرزمین هستند 
و ســالانه 450 هزار زایمان طبیعی توسط آنها انجام می شود عضو 

این انجمن هســتند، اعلام می کنم که عدم دسترسی زنان محروم و 
اقشار ضعیف به وسایل پیشگیری از بارداری می تواند تبعات بسیار 
اسف باری به همراه داشته باشد که انجام سقط های غیرقانونی و به 
خطر افتادن جان مادر و ناباروری دائمی مادرانی که سقط غیرقانونی 
انجام می دهند، ازجمله آنهاســت. به گفته این ماما؛  مادری که این 
اختیار را دارد به خواست خود و در زمان مورد نظر باردار شود هرگز 
متقاضی سقط نیست و با موارد تشویقی که در قانون جوانی مطرح 
می شــود این امکان را دارد که تعداد فرزندان مناسبی به دنیا آورد. 
تجدیدنظر در سیاســت دسترسی به وســایل پیشگیری از بارداری 
می تواند تا حد زیادی در کاهش سقط های غیرقانونی موثر باشد. 
او معتقد است که؛ به نظر نمی رسد با شناسایی و مجازات مجرمانی 
که این اقدام را انجام می دهند، بتوان آمار ســقط جنین را پایین آورد 
چراکه وقتی آمار سقط جنین افزایش می یابد باید به دنبال دلایل آن و 
بررسی ریشه ای این موضوع باشیم. اغلب سقط های غیرقانونی در 
مراکز بهداشتی انجام نمی شود و توسط افراد غیرمتخصص صورت 
می گیرد از این رو، آمار و ارقامی در این رابطه در دســترس 

نیست.
خداکرمــی می گوید:  اولیــن مقصر انجام ســقط های 
غیرقانونــی مادر و پدر متقاضی ســقط هســتند و در تمام 
کشــورهایی که در آنها ســقط ممنوع اســت به مادری هم 
که متقاضی انجام این کار اســت بــه  عنوان فرد خاطی نگاه 
می شود. بهتر است به جای اینکه به دنبال پیدا کردن مقصر 
و خاطی باشیم،  تقاضای سقط را کاهش دهیم و کاهش این 
تقاضا با دسترسی به وسایل پیشگیری از بارداری و انتخاب 
زمان مناســب بچه دار شــدن و فاصله مناسب بین فرزندان 

توسط والدین است.

 Wبا بگیر وببند مشکل حل نمی شود
شیرین نیرومنش،  متخصص زنان و زایمان 
هم در گفت وگو با »سازندگی«  می گوید که؛  
با بگیر وببند مشــکلات حل نخواهد شد و 
باید به دنبال راه حل ریشه   ای چالش ها بود.  
او اضافه می کند: درحال حاضر دنیا به همه 
مسائل علمی نگاه می کند؛  باید بررسی شود که چرا برخی از زوج ها 
به دنبال سقط جنین هستند؟ باید دلسوزانه و با محبت به موضوع نگاه 
کرد!  وقتی برخورد قهری می کنیم، شــبیه پدر و مادری رفتار می کنیم 
که بچه شــان را کتک می زنند و بــه همین دلیل بچــه را دروغگو و 
پنهان کار بار می آورند. این دکتر زنان ادامه می دهد: مردم چرا به سمت 
ســقط جنین می روند و تمایل بــه فرزندآوری ندارن، چون شــرایط 
اقتصادی،  اجتماعی و فرهنگی جامعه خوب نیســت،  چون جوانان 
امید به آینده ندارند،  چون همه در فکر مهاجرت هستند و اساساً کسی 
ازدواج نمی کند. تا 10 یا 20 سال پیش ما مدام خبر ازدواج می شنیدیم 
و حالا اصلا خبری از ازدواج و مراســم عروسی نیست!  باید شورای 
عالی  انقلاب فرهنگی و معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
روی ایــن موضوعات تحقیق کند و بعد به ســراغ اقدامات تنبیهی و 
تهدیــدی بروند! نیرومنــش ادامه می دهد: جوانان ما دوســت دارند 
ازدواج کنند و بچه دار شوند! هیچ کس از این فرآیند بدش نمی آید! اگر 
ازدواج نمی کننــد حتما دلایلی دارند و اگر بچه دار نمی شــوند حتماً 
توانایی ندارند، برای طی فرآیند بارداری حتی در بیمارستان دولتی هم 
باید هزینه گزافی پرداخت شود،  کارمند و کارگر این توانایی و ظرفیت 
را ندارد. همیشــه نمی شود، کار را با تهدید حل کرد فقط کافی است 
درکی از شــرایط افراد داشــته باشــیم. به  اضافه اینکــه الان اغلب 
سقط های جنین دارویی اســت و کمتر از طریق کورتاژ، سقط اتفاق 
می افتــد و مطب هایی که متخصص نیســتند،  داروهایــی در اختیار 

جوانان قرار می دهند.

دادستان کل کشور برای ایجاد »شعب اختصاصی«  رسیدگی به پرونده های سقط جنین 
در شهرهایی که فراوانی در این زمینه وجود دارد، بخشنامه صادر کرد

فائزه مومنی
گروه اجتماعی
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کتاب »شــازده کوچولو« اثر آنتوان دوسنت اگزوپری که با ترجمۀ 
لیلی گلستان و تصویرگری نورالدین زرین کلک در نشر گه گاه منتشر 
شــده، عصر جمعه 27 بهمن  با حضور لیلی گلستان، توفان گرکانی 
مترجم، فرزاد ادیبی گرافیست و افشین هاشمی کارگردان و بازیگر در 

تالار فریدون ناصری خانۀ هنرمندان ایران رونمایی شد.
در این مراسم لیلی گلستان با اشاره به این که این اثر را به درخواست 
آرش تنهایی، مدیر انتشــارات گه گاه ترجمه کرده، گفت: »زمانی که 
در 23 ســالگی اولین کتابم با عنــوان »زندگی، جنگ و دیگر هیچ« 
اثر اوریانا فالاچی را ترجمه کردم، همیشــه آرزو داشــتم ســه کتاب 
دن کیشوت اثر ســروانتس، بیگانه اثر آلبر کامو و شازده کوچولو اثر 
دوســنت اگزوپری را ترجمه کنم. به آقای رمضانی، مدیر نشر مرکز 
گفتــم، آرزو دارم کتاب بیگانه را ترجمــه کنم و گفت این کار را انجام 
بدهم. به رمضانی گفتم این کتاب بارها ترجمه شده و او معتقد بود هر 
از گاهی باید یک اثر به زبان جدید ترجمه شود و من شروع به ترجمۀ 
آن کردم. هفتۀ گذشته از نشر مرکز به من خبر دادند این ترجمه به چاپ 
46 خود رسیده و من از این بابت خیلی خوشحال شدم. آرش تنهایی 
هم پیشنهاد ترجمۀ شــازده کوچولو را به من داد. به دو تا از آرزوهایم 
رســیدم و احســاس خوشــبختی می کنم اما کتاب دن کیشوت، اثر 
قطوری اســت و فکر نمی کنم دیگر بتوانم برسم آن را به اتمام برسانم. 

برای همین این موضوع را کنار گذاشتم.«
گلستان با اشــاره به اینکه از زمان شــروع ترجمه، آن قدر شازده 
کوچولو را دوست داشته، همیشه لبخند روی لبش بوده، توضیح داد: 
»از 53 کتابی که در طول این سال ها ترجمه کرده ام، با تمام وجودم از 
این کار انرژی گرفتم و با عشق آن را ترجمه و برای هر جملۀ آن که به 
پایان می رسید، کلی کیف کرده ام.« او با اشاره به این که شازده کوچولو 
ترجمه های زیادی شــده است، اضافه کرد: »مهم ترین این ترجمه ها 
از محمد قاضی، احمد شــاملو و ابوالحسن نجفی است که هر کدام 
ترجمۀ خاص خود را از کتاب کرده اند و من نیز ترجمۀ خودم را انجام 
داده ام. بعد فکر کردم چه خوب می شــود که نقاشــی دیگر به غیر از 
دوســنت اگزوپری، کتاب را تصویر کند و اگر اشتباه نکنم، اولین بار 
است که شازده کوچولو با نقاشی کس دیگری غیر از سنت اگزوپری 
در دنیا چاپ شده و بســیار خوشحالم که این تصویرسازی ها توسط 
نورالدین زرین کلک انجام شــده است. پس از تماس با زرین کلک، 
او از این کار استقبال کرد و من بسیار خوشحال شدم. او پس از دو تا 
ســه ماه، تصاویر را فرستاد. زرین کلک به احترام دوسنت اگزوپری و 
با وفاداری به او، تصاویر را در همان حال و هوای اصلی کتاب، خلق 

کرده و نخواسته تا آثار خیلی فضای مدرنی داشته باشد.«
لیلی گلستان با اشاره به این که شازده کوچولو را با ترجمۀ قاضی، 
شاملو و نجفی در گذشته خوانده بوده، توضیح داد: »تا پایان کار اصلًا 
به فکر قیاس ترجمۀ خود با این سه ترجمه نبودم و پس از آن که کتاب 
را به انتشارات تحویل دادم، دست به قیاس زدم و متوجه شدم ترجمۀ 

من به حال و هوای ترجمۀ ابوالحسن نجفی 
نزدیک است. شــاید به این دلیل که شخصاً 
آثار نجفی را همیشه دوست داشته ام. در کار 
ترجمه، انتخــاب واژه ها برایــم از همه چیز 
مهم تر اســت. واژه ها کنار هم قرار می گیرند 
و ســبک ترجمه را می ســازند و رسیدن به 
سبک نویسنده در ترجمه هایم همیشه از هر 
چیز برایم مهم تر بوده اســت. کتاب دوسنت 
اگزوپــری خیلی لطیف اســت. در کنار این 
ظرافــت، عقل و منطــق نیــز در آن جای 
دارد. حرف های شازده کوچولو، حرف های 
حسابی اســت که یک بچه کوچک ظریف 

و احساســی آن را می زند. بنابراین تلفیق منطق و عقل با احساس و 
ظرافت موجود در این کتاب کار آسانی نبود.«

او با اشاره به این که دو بخش از شازده کوچولو همیشه در ذهنش 
جای دارد، گفت: »زمانی که در فرانســه مشــغول تحصیل رشــتۀ 
طراحی لباس بودم، صبح ها در دانشگاه سوربن تاریخ ادبیات فرانسه 
می خواندم. برای یکی از امتحان ها باید بخشی از شازده کوچولو را از 
حفظ به فرانسه می خواندم. برای همین صحبت های شازده کوچولو 
با گُل را حفظ کــردم. صحبت های این قهرمــان کوچولو با روباه و 
گل همیشــه در ذهن من باقی مانده است به خصوص زمان هایی که 
خسته ام و در فکر فرو می روم این صحنه ها همیشه جلو چشمم موج 

می زند.«

 W!رقابت شازده کوچولو با انجیل
در ادامۀ این مراسم توفان گرکانی، مترجم با اشاره به این که انسان، 
اثــرش و کار روزمره هنری از هم جدا نیســتند، گفت: »دوســنت 
اگزوپری و شازده کوچولو از هم جدا نیستند. این نویسنده از خانوادۀ 
اشــراف لیون فرانسه بود. کتاب های درخشان دیگری نیز نوشته اما 
شازده کوچولو در دنیا با انجیل رقابت دارد و به زبان های باورنکردنی 
نیز ترجمه شده، این کتاب، اثر منتخب قرن بیستم میلادی بوده و به 
150 زبان ترجمه شده است. شازده کوچولو، روح شاعرانه و لطیف 
دوسنت اگزوپری را به نمایش می گذارد که می گوید، چیزهای مهم 
را نمی توان با چشم دید و باید با قلب آن ها را مشاهده کرد. اگزوپری 
توانست با قلب مخاطبانش ارتباط بگیرد. اگزوپری به عنوان خلبان 
در جنگ دوم جهانی مفقود شــد، سال ها جسد و هواپیمایش پیدا 
نشد تا اینکه چند سال پیش در نزدیکی شهر مارسی خبر پیدا شدن 
هواپیمای او بر اساس شواهدی اعلام شد اما هنوز بسیاری فانتزی 
برگشــت او را هم چــون شــازده کوچولو 
دارند. شــازده کوچولو کودکی بسیاری از 
ما، بچه ها و نوه های ما را با عشق ساخته 
اســت، اگزوپری در عمر کوتاه 44 ســالۀ 
خود جوایز بســیاری گرفتــه و این کتاب 
هماننــد قهرمان داســتانش ماجراجویی 
بسیاری داشــته، اولین بار به زبان فرانسه 
در نیویورک چاپ شــد. منتقدان فرانسه 
آن زمان این اثــر را »توهمات یک خلبان 
بی ســواد« می دانستند و خود نویسنده نیز 
نمی دانســت که شــازده کوچولو با چنان 
اســتقبال بزرگی روبه رو می شــود. زمانی 

که شــازده کوچولو را می خوانیم، متوجه می شویم که نویسنده به ما 
می گوید با قلب مان دنیا را ببینیم. شــاید نگاهی آرمان گرایانه باشد 
امــا اگر کمی آرمان گرایانه دنیا را نگاه می کردیم شــاید دنیای امروز 

جای بهتری بود.«
در ادامه فرزاد ادیبی، گرافیست با اشاره به تصویرگری این ترجمه 
توسط نورالدین زرین کلک گفت: »در هر ترجمۀ تصویری، یک زبان 
مبدا، یک زبان مقصد و یک مســیر ترجمه وجود دارد و زرین کلک 
این سه مسیر را به خوبی طی کرده است. گاهی مسیر ترجمه تصویری 
آن جور که باید هموار نیســت و درســت پیش نمی رود و گرافیست، 
تصویرگر یا تصویرساز در این مسیر گیر می کند. همه ما آثار زرین کلک 
را بارها دیده ایم و تصاویر کتاب »قصه گل های قالی« از نادر ابراهیمی 
که توسط نورالدین تصویرسازی شده اند، کتاب بالینی من بوده است. 
در کار ترجمۀ تصویری با فونت ها یا تصاویری روبه رو هســتیم که هر 
کــدام، لحن و لهجه خاص و متفاوت خــود را دارند. قرار گرفتن هر 
کدام در جای خود، بیان متفاوتــی ایجاد می کند. بنابراین اگر همین 
تصویرسازی های جدید زرین کلک در شــازده کوچولو با تکنیک و 
بافت دیگری اجرا می شد، متوجه می شدیم که لحن و بیان آن تصاویر 
چقدر تغییر می کند. هم چنین حســی که از ترجمۀ شازده کوچولوی 
لیلی گلســتان می گیریم با حس ترجمۀ قاضی، شاملو و دیگران فرق 
دارد. هــر کــدام یک لحن و بیــان دارند. حالا باید دیــد که ترجمۀ 
تصویری شازده کوچولو از زبان اصلی به زبان فارسی، از زبان گلستان 
اســت یا از زبان احمد شــاملو یا دیگران، یعنی نوع ترجمه تصویری 
از چه زبانی با چه لحنی و با چه رویکردی در چه مســیری شــکل 
گرفته و آیا درست در جایش نشسته است یا نه؟ لیلی گلستان علاوه بر 
این که اهل قلم است، اهل هنر هم هست. او مجموعه دار و گالری دار 
هم هست. بنابراین واژه و تصویر را خوب می شناسد. وقتی به سراغ 
زرین کلک می رود، می داند که سراغ چه کسی رفته است. در نتیجه، 
مثلث دوسنت اگزوپری، زرین کلک و گلستان در این مجموعه یک 

کمال جاافتاده و درست شده که نتیجه آن را فرهیخته کرده است.«
در این مراســم نورالدین زرین کلک در فیلمی کوتاه در خصوص 
تصویرسازی شــازده کوچولو توضیح داد و گفت: »آخرین کاری که 
کرده ام همین تصویرگری بود که به احترام دوسنت اگزوپری به خالق 
اثر، وفادار ماندم. همیشــه مشــغول کار بــوده ام. در زمان کرونا نیز 
گلستان سعدی و نظامی گنجوی )خسرو و شیرین و هفت گنبد بهرام 
گور( را تصویرسازی کردم. ما داستان های غنی بسیاری داریم که در 
حوزۀ تصویر نمی دانم به چه علتی به آن ها بی اعتنایی شده است.« در 
بخش پایانی مراسم افشین هاشمی بخشی از کتاب شازده کوچولو را 

برای حاضران خواند.

رونمایی از شازده کوچولو با ترجمۀ لیلی گلستان و تصویرگری نورالدین زرین کلک

رونمایی از شازده دریچه: تحلیل عادات

تحمیل یا انتخاب
با دست فروشی چه مشکلی حل می شود؟

در بسیاری از مناطق شــهری و به ویژه مناطق مرکزی تهران 
و شــهرهای بزرگ شــاهد رونق دست فروشی هستیم. گسترش 
دســت فروش های شهری در کشورهای در حال توسعه عموماً به 

عنوان نتیجه بیکاری در نظر گرفته می شود.
انواع مختلفــی از افراد از جمله بیــکاران، کارگران مزدبگیر 
)فصلی(، کشاورزان و فروشندگان کوچک با انگیزه های مختلف 
اما در تلاشــی مشــترک برای بهبود معیشت خود، دست فروشی 
می کنند. چنین انگیزه هایی هم ناشی از واکنش افراد به نیروهای 
اقتصــادی- اجتماعی متعــدد از جمله بیــکاری، کیفیت پایین 
مشاغل دست مزدی، فقر روستایی، مشکلات حفظ یک تجارت 
رســمی، دســت مزد ضعیف مشاغل در شــهرها، تمایل آن ها به 
دســت یابی به استقلال و در نهایت انعطاف پذیری شغلی می تواند 
باشد. در مجموع دست فروشی خیابانی یک استراتژی مؤثر برای 
افراد عادی جهت مقابله با موقعیت های نامساعدی است که در 
میان دگرگونی های اجتماعی- اقتصادی با آن مواجه هســتند. به 
همین جهت از ســوی برنامه ریزان اقتصادی دست فروشی نه به 
عنوان یک مشکل بلکه بخشی بالقوه از راه حل مشکلات ناشی از 

تحول اجتماعی- اقتصادی در کشور تلقی می شود.
برخی از برنامه ریزان اجتماعی بر این باورند که قانونی دانستن 
دست فروشی های خیابانی با ســهولت کسب وکار مطابقت دارد 
و بــه افرادی که توانایی خرید مغازه یا پرداخت کرایه ســنگین را 

ندارند، کمک می کند تا امرار معاش کنند. 
با این که دست فروشی همیشه در اقتصاد به عنوان یک شغل 
غیررسمی مطرح بوده است اما دست فروشان درآمد و مهارت های 
کمی دارند. آن ها بدون پوشش تأمین اجتماعی و بیمه کار می کنند. 
البته در حال حاضر دست فروشان خیابانی در کشورهای پیشرفته 
هم فعال هستند. در واقع فروشندگان خیابانی بدون توجه به آیندۀ 
شغل شــان، خود را به اقتصاد تحمیل کرده اند.  از طرف دیگر در 
حال حاضر اجارۀ مغازه ها و نیز هزینه های دیگر مانند هزینۀ انرژی 
مصرفی، مالیات و... بسیار بالاست. به همین جهت مغازه داری 
با استقبال روبه رو نمی شود. از سویی دیگر کاهش قدرت خرید و 
عدم تمایل مردم به خرید از مغازه ها باعث رونق دست فروشی های 
خیابانی شده است.  اجاره بها درصد قابل توجهی از قیمت کالاها 
در مغازه ها را تشکیل می دهد زیرا هزینۀ اجاره بها به دلیل جهش 
قیمت مسکن افزایش یافته یا در واقع با کاهش ارزش پول داخلی 
افزایش یافته است. مغازه داران هم مجبورند اجاره مغازه های خود 
را بــا اضافه کردن آن به قیمت کالاهــا پرداخت کنند. در نهایت 
مالیات بالا نیز چاره ای برای مغازه داران باقی نگذاشته جز اینکه 
اجناس خود را در اختیار دست فروشــان قرار دهند تا به مردم در 
خیابان بفروشند. در چنین شرایطی یک فروشندۀ خیابانی کالاها 
یا مواد غذایی را در پیاده روها، خیابان ها یا دیگر فضاهای بیرونی 
می فروشد اما مشــکل اصلی آن جاست که فروش کالا و عرضۀ 
خدمات در اقتصاد باید با تبعیت از قوانین و مقررات صورت بگیرد 
اما آیا این مقررات در دست فروشی هم لحاظ می شود. فروشندگان 
خیابانی وظایف و مسئولیت های متعددی برای تضمین عملکرد 
روان کسب وکار خود در عین رعایت مقررات محلی و ارائۀ کالاها 

و خدمات با کیفیت به مشتریان خود دارند.
فروشــندگان خیابانــی مســئول ارائۀ محصــولات و اقلام 
غذایی با کیفیت بالا و اطمینان از رعایت اســتانداردهای ایمنی 
و بهداشــتی هســتند. فروشــندگان غیرغذایی باید کالاهایی را 
بفروشــند که مطابق با استانداردهای ایمنی باشد و هیچ خطری 
برای مصرف کنندگان نداشته باشد. نکتۀ دیگر موضوع نحوۀ ارائه 
خدمات به مشــتری است. از فروشندگان خیابانی انتظار می رود 
خدمات عالی به مشــتریان ارائه دهند و  این شامل مودب بودن، 
توجه و کمک به ســوالات مشــتریان، ارائۀ اطلاعــات دقیق در 
مورد محصولات و رســیدگی به نگرانی ها یا شــکایات مشتریان 
به طور حرفه ای و ســریع است. مسألۀ مهم دیگر رعایت نظافت 
و بهداشت است. فروشندگان خیابانی باید نظافت محل فروش 
خــود را با دقت رعایت کننــد. ضمن آنکه فروشــندگان باید به 
فضاهای عمومی احترام بگذارند و مراقب باشــند که پیاده روها، 
مســیرها یا جاده ها را مسدود نکنند. یک مرور اجمالی روشن گر 
آن است که رعایت مقررات در دست فروشی آخرین نکته است!در 
مجموع دست فروشی خیابانی یک فعالیت متنوع است که طیف 
وسیعی از فروش محصولات را دربر می گیرد. البته یکی از نتایج 
آن به وجــود آمدن فضایی شــلوغ، درهم و گاه تا مرز آشــفتگی 
)ترافیک و راه بندان های طولانی( در مناطق مختلف شهری است 
اما ســوال مهم و نهایی این است که با دست فروشی چه مشکل 

اقتصادی حل می شود؟

حسن محرابی
پژوهش گر
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فیلم ســینمایی »فراری« یکی از پروژه های قدیمی مایکل 
مان اســت. مان بیش از 20 ســال است که می خواست کتاب 
زندگی نامه ای ســال 1991 بــراک یتس درباره  انــزو فراری را 
اقتباس کند و برای این منظور مستقیماً با تروی کندی مارتین 
فقید در نگارش فیلمنامه همکاری کرد. او از اوایل هزاره جدید 
 Enzo Ferrari: قصد ســاخت فیلمی اقتباسی براساس کتاب
The Man, the Cars, the Races, the Machine را داشت. 

اما به دلیل نبود منابع مالی کافی و مشــکلات دیگر، ساخت 
پروژه مورد نظر مایکل مان طول کشید. مایکل مان برای تامین 
بودجه فیلم، ســختی فراوانی را متحمل شد و حالا »فراری« 
نشان می دهد که مان چرا اصرار بر ساخت این اثر داشته است. 
فیلم در ســکانس های متوالی به خوبی نشــان دهنده علاقه و 
ارادت این کارگردان به این محصــول گاهاً بی رقیب در دنیای 
خودروسازی است. نماهای زیبا و حتی اغواگرایانه از تولیدات 
این کمپانی در طول فیلم نشان می دهد که این فیلمساز یکی از 
طرفداران محصولات این کمپانی اســت و آنقدر در برابر آنها 
مقهور و مشعوف اســت که بخواهد برای جلوی دوربین بردن 
فیلمی درباره این خودروها و یکی از مدیران این کمپانی بیش 
از 20 ســال صبر کند. در فیلم »فــراری« به طرز عجیبی 54 
تهیه کننده به طور مشــترک، بودجه این فیلم را تامین کرده  اند 
که یکی از عجایب فیلمسازی آن هم در مورد کارگردانی مانند 
مان است! این تعداد بالای تهیه کنندگان درحالی دیده می شود 
که بودجه فیلم، مبلغ 95 میلیون دلار بوده است که رقم چندان 
بالایی هم در ســینمای امروزی هالیوود محسوب نمی شود. 
همه اینها نشان می دهد که مایکل مان علاقه مندی زیادی برای 

تولید این پروژه داشته اشت. 
مان پس از 8 ســال دوری از کارگردانی در این فیلم زندگی 
انزو فراری در ســال 1957 را دنبال می کند که با مشــکلات 
خانوادگی مواجه اســت و در عین حال برای مســابقه میلی 
میگلیا 1957 آماده می شــود. مایکل مان در اولین سال های 
قــرن 21 با خواندن کتاب ییتز تصمیم داشــت که آن را تبدیل 
به فیلم کند و با همــکاری تونی کندی مارتین، یک فیلمنامه 
براساس آن نوشت. ابتدا بودجه ای 40 میلیونی برای ساختش 
پیشــنهاد شــد که مان آن را رد کرد، در سال 2009 نیز مارتین 
فیلمنامه نویس اش درگذشت. این دلایل کافی بود تا این پروژه 
برای چند سالی به حالت تعلیق در آید. سال 2015 کریستین 
بیل به پروژه پیوست و پارامونت پیکچرز نیز حق فروش آن را 
به دست گرفت، پیش بینی می شد که در سال 2016 فیلم برداری 
آن انجام شود اما بیل به دلیل عدم تمایل به کاهش وزن افراطی 
از پروژه کنار کشید در نتیجه برای مدتی پروژه  »فراری« وارد 
حالت تعلیق شد. این فیلم با اضافه شدن هیو جکمن در سال 
2017 تــا مرز تولید هم پیش رفت اما به دلیل عدم تمکن مالی 
تا سه سال بعد پیشرفت چشمگیری صورت نگرفت. در سال 
2020 کمپانی تازه ای پشــتیبانی مالی فیلم را عهده دار شد اما 
هیو جکمن از ایفــای نقش انزو فراری کنار کشــیده بود! با 
وجود تمامی این مشــکلات، نهایتاً در سال 2022 آدام درایور 
به همراه پنه لوپه کروز و شــیلن وودلی به پروژه ملحق شدند 
گوست  و از نظر مالی هم تقریباً مشــکلی وجود نداشــت. آ
2022 در مودنای ایتالیا فیلمبرداری »فراری« انجام شــد و در 
همان ماه به پایان رســید. در واقع می توان گفت یک ماه تا 60 
جلســه برای فیلمبرداری صرف شده که البته این مدت زمان 
برای مایکل مان 80 ســاله نمی تواند نشانه ای از کم  گذاشتن 
یا سرســری گرفتن ساخت فیلم باشد اما نتیجه نشان می دهد 
حتــی کارگردانی مانند مان که به خلــق فضایی مردانه درباره 
کاراکترهایی شــاخص در دنیای مردان مشــهور اســت هم 

دیگر آن شور و توانایی ســال های جوانی اش را از دست داده 
و نمی تواند شــاهکارهایی در اندازه  »مخمصــه« با بازی آل 
پاچینو و رابرت دنیرو تا »دشمنان مردم« با حضور جانی دپ 

و کریستین بیل بسازد. 
اگر باور کنیم که فیلم از ابــراز ارادت کارگردان به کمپانی 
»فراری« سرچشمه گرفته آن وقت می فهمیم که چرا فیلمنامه 
این اثر درباره بخشــی از زندگی انزو فــراری، مدیرعامل این 
کمپانی است که او را مانند یک قهرمان گلادیاتورها به تصویر 
می کشــد و از زبان یک کشیش در کلیســا نقل می کند، اگر 
مسیح امروز و نه 2000 سال پیش می زیست در شهری کوچک 
مثل مودنا دیده به جهان می گشود. او نه به عنوان یک نجار که 

مثل شما به  عنوان یک مرد صنعتی رشد می کرد! 
فیلمنامه  فراری، از یک داســتان بیوگرافی و واقعی فراتر 
می رود و در عوض از زندگی انزو فراری، روایتی می ســازد 
درباره  یــک گلادیاتور. فیلــم مایکل مان دربــاره  برهه ای 
حســاس در زندگی فرمانروایی است که آینده  قلمرو خود را 
در خطر می بیند. او از ســویی برای جلوگیری از فروپاشی 
حکومتش باید با رقبای شــرکت فراری بجنگد و از سوی 
دیگــر باید تکلیــف وارث تاج و تختش را مشــخص کند. 
شــهر مودنای ایتالیا هم ابراز بصری لازم را برای این جنگ 
گلادیاتوری به خوبی در اختیــار این کارگردان قرار می دهد 
و نماهای تاریخی شــهر و دیگر شــهرهای ایتالیا، نشان از 
این دارد که مایکل مان علاوه بر اســتفاده از امکانات بومی 
و محلــی تمامی تلاش خــود را انجام داده کــه همه چیز را 
در خدمــت گلادیاتورش قرار دهد. وقتــی جایی از رقابت 
پایانی، نمایی از کلوســئوم شــهر رم را می بینیم، نمی توان از 
نمادســازی های مان برای این قهرمان محبوبش گذشت و 

همه اینها را نادیده گرفت. 
اما در کار همه اینها ما با روایتی روبه رو هستیم که چندان 
تماشاگری که عادت به فیلم های جسورانه و واقع گرای مایکل 
مــان دارد را راضی نمی کند. انــگار محبوبیت مدیرعامل این 
کمپانی نزد این کارگردان تبدیل به پاشنه آشیل فیلم شده و او 
به جای اینکه به داستانی کامل درباره این شخصیت بپردازد، 
بخشی از زندگی او را به تصویر کشیده که آن هم چندان کامل 
و راضی کننده نیست و داســتان در جایی به پایان می رسد که 
نشــانی از قدرت و جبروت این مدیر موفق ندارد و او در واقع 

در آســتانه تفویض کردن اختیارات خود به نســل بعد است. 
مایکل مان برای ساختن قهرمان درام خود به دو جنبه  زندگی 
او بیش از هر چیز دیگری پرداخته اســت؛ زندگی خانوادگی 
و شــخصی این مرد از یک  ســو و البته کمپانی مفخمش که 
ســابقه ای طولانی در مسابقات اتومبیل رانی دارد. زمان سال 
1957 است و کمپانی فراری درحال دست وپا زدن با مشکلات 
مختلف. این مشــکلات مختلف کاری دقیقاً همزمان شده با 
مشــکلات او در زندگی خصوصی اش. اما مایکل مان که این 
دو جنبه  به ظاهر متفاوت از زندگی مرد را آهسته آهسته به هم 
نزدیک می کند تا در نهایت به یک مخرج مشترک برسد: تعیین 
تکلیف وارث اصلی تاج و تخت انزو فراری. مایکل مان انزو 
را مدیری موفق در کمپانی و مردی ناموفق در زندگی خانوادگی 
نشان می دهد اما در اینجا زنان برخلاف دیگر آثار این فیلمساز، 
نقش مهمی در پیشــبرد داســتان دارند و در کنــار انزو جزو 
شــخصیت های اصلی روایت به حساب می آیند. به خصوص 
پنه لوپه کــروز که علاوه بر وزن بــازی اش در این فیلم بخش 
مهمی از داستان را هم به خود اختصاص داده است و لهجه اش 
هم به کمکش می آید که برخلاف دیگر بازیگران فیلم که هیچ 
لهجه ایتالیایی ندارند، باورپذیرتر به نظر آیند. آدام درایو یکی از 
شاه نقش های خود را بازی کرده است و به خوبی توانسته یک 
مدیر مقتدر و خشــک و سرد را به تصویر بکشد که همه چیز 
و همــه کس را جزئی از قلمــرو فرمانروایی خود می داند و به 
آنها مانند اتومبیل های فراری و ابزار و ادوات کمپانی اش نگاه 
می کند. مان در به تصویر کشیدن »فراری« آنقدر مقهور انزو 
اســت که فراموش می کند به دیگر شخصیت های فیلم مانند 
تیم راننــدگان، دیگر مدیران کمپانی و رقبــای فراری بپردازد 
و مــا تقریباً اطلاعــی از آنها نداریــم. او درحالی انزو را یک 
گلادیاتور و قهرمان معرفی می کند که ما تصویر دقیقی از رقبا 
و همکاران او نمی بینیم و همین باعث شــده که داستان فیلم 
خالی و واجد حفره هایی باشد که تماشاگر پس از تماشای آن 
احســاس می کند با مقطعی از زندگی از یک قهرمان روبه رو 
اســت که نه به کارش می آید و نه اطلاعاتی خیلی بیشــتر از 
آنچه درباره این کمپانی داشته به او اضافه می کند. »فراری« 
هرچند دارای ویژگی  هایی از فیلمسازی مایکل مان است اما 
آن را نمی توان در رده شاهکارهای این فیلمساز دانست و مانند 

دیگر آثار آن از تماشای آن لذت برد و کیف کرد. 

مایکل مان برای ساخت فراری بیش از 20 سال صبوری کرد

فرمانروای فراری

همزمان با پایان رسیدن مراحل فنی فیلم سینمایی »هفتاد سی«، 
این فیلم سینمایی از متقاضیان اکران نوروز  است و پخش آن را 
فیلمیران بر عهده دارد. »هفتاد ســی«، نخستین تجربه بهرام 
افشاری در زمینه کارگردانی سینماست که سیدابراهیم عامریان 
آن را تهیه کرده اســت و بهرام افشــاری، هوتن شــکیبا، الهه 
حصاری، صدف اسپهبدی، حسین پاکدل و مهدی حسینی نیا، 

سیاوش طهمورث و ناهید مسلمی در آن بازی می کنند.

گاه چینک« در ژانر خانوادگی و ماجراجویی برای  پویانمایی »کارآ
پخش از شبکه کودک دوبله شد. این سینمایی در گونه انیمیشن، 
ماجراجویی و خانوادگی محصول روســیه در سال 2022 است که 
از شبکه کودک سیما پخش خواهد شد. مدیر دوبله این انیمیشن 
سینمایی مهسا عرفانی و صدابردار آن حسین حسنی فر است. این 
پویانمایی ماجرای ســرقت کندوی طلایی در سرزمینی است که 

معتقدند در صورت ناپدید شدنش تباهی بر شهر سایه می افکند.

بازگشت مریل استریپ برای فصل چهارم سریال »فقط قتل های 
داخل ساختمان« تایید شد. مریل استریپ برنده سه جایزه اسکار 
دوباره به ســریال کمــدی معمایی جنایی »فقــط قتل های داخل 
ساختمان« برمی گردد تا در کنار استیو مارتین، مارتین شورت و سلنا 
گومز نقش خود را تکرار کند. فصل چهارم سریال »فقط قتل های 
داخل ساختمان« مانند 3 فصل پیشین برای هولو ساخته می شود. 

استریپ در این سریال در نقش لورتا دورکین بازی می کند.  

ترجیح سریال بر سینمادوبله کارآگاه چینک برای کودکهفتاد سی متقاضی نوروز

دیدگاه: یادداشت سینمایی  

ادای دین آبرومند
نگاهی به فیلم  معجزه پروین

»معجــزه پروین« از آن دســت درام هایی  اســت که این 
روزها نه تنها در ایران بلکه در ســینمای جهان به  شدت مورد 
اســتقبال مخاطبان و منتقدان سینما قرار می گیرد؛ درام های 
زندگینامه ای. فیلم های زندگینامه ای به همان اندازه که با اقبال 
در اکران مواجه می شوند، تولیدات دشواری هم دارند. جدا از 
مســاله  اجرا، بخش متن نیز در این فیلم ها حساسیت برانگیز 
است. وقتی کارگردانی به سراغ اقتباس از زندگی یک شخص 
حقیقی می رود، لازم است بسیاری از ابعاد و چارچوب ها را 
در ارائــه  فکت ها و جزئیات زندگی آن شــخص رعایت کند؛ 

بروز خطا در این زمینه می تواند برایش مشکل ساز باشد.
»معجزه  پروین« از حیث وفاداری به زندگی شاعر )پروین 
اعتصامی( تا حد زیادی موفق عمــل می کند و با چیدمانی 
منظم و تقسیم درســت رویدادهای زندگی او در برهه  خاص 
مدنظر فیلمساز، داســتانش را سرراست، باورپذیر و در عین  
حال پرکشش جلو می برد. ورزی همچنین با فلاش بک هایی 
محدود نقبی هم به گذشته می زند و گذرهایی کوتاه به کودکی 
شــاعر می کند. نوع و شــیوه  روایی انتخاب  شده در فیلم آن 
را از یکنواخت شــدن دور نگه مــی دارد. در واقع هر یک از 
شخصیت های داســتان با صدا و از زاویه  دید خود بخشی از 
زندگی شاعر را روایت می کنند که این نگاه چندسویه و البته 

هم بافت به درام رنگ می بخشد.
اشکال اساســی »معجزه پروین« چهره پردازی هاست. 
کار آنجایی دشــوار می شــود که عکس هایی ثبت  شــده از 
شخصیت های داستان موجود است و امکان قیاس بازیگران 
و گریم هایشان با چهره  افراد حقیقی وجود دارد. اینجاست که 
فیلم آســیب می بیند. مارال بنی آدم گرچه بازی کنترل شده ای 
دارد و پروین را با بازی نسبتاً خوب خود به عینیت درآورده اما 
به لحاظ ظاهری شباهت چندانی با پروین اعتصامی ندارد. 
البتــه در نمونه های غربی نیز به  کرات شــاهد آن بوده ایم که 
بازیگرانی بدون شباهت ظاهری با شخصیتی خاص نقش او 
را ایفا کرده اند؛ مثلًا نیکول کیدمن در نقش ویرجینیا وولف یا 
مریل استریپ در نقش مارگارت تاچر؛ اما چهره پردازی هایی 
خارق العاده در آن شــرایط به کمک سازندگان فیلم می آیند؛ 
تمهیدی که »پروین« از آن بی بهره مانده است. این اتفاق به 
شکل شدیدترش درباره  شــخصیت پدر پروین رخ می دهد. 
ظاهر و اندام محمدرضا شــریفی نیا کوچک ترین شباهتی به 
یوســف اعتصامی ندارد و این نیز از دیگر خرده هایی  است که 
می تــوان به فیلم گرفت. با این  حال برخــی دیگر از بازیگران 
انتخابی به خصوص رامین  ناصر نصیر )ملک الشعرای بهار( یا 
حسین پاکدل )علی اکبر دهخدا( هم به شخصیت های اصلی 
شــبیه اند و هم چهره پردازی های بهتــری دارند. محمدرضا 
ورزی در »معجــزه پروین« موفق می شــود، گامی جلوتر از 
سریال های تلویزیونی اش بردارد. فیلم فضاسازی باورپذیری 
دارد. مخاطب با آن به دهه  20 شمسی می رود. بازی ها به جا 
و درخشان اند. میزانسن ها قانع کننده اند و تدوین کار تروتمیز 
از آب درآمده. با این حال نمی توان فیلم را یک شاهکار تلقی 
کرد. در واقع »پروین« فیلم خوش ســاختی است که دست 
به جریان سازی نمی زند و به واسطه فرم و اجرایش چیزی به 
داســتان برگرفته از واقعیتش اضافه نمی کند. فیلم ادای دینی  
است به شــاعری پرآوازه که از پس مسئولیتش برمی آید؛ نه 
بیشــتر و نه کمتر و تاکید می کنم که موسیقی متناسب بهزاد 
عبدی نیز از نقاط قوت آن است؛ موسیقی ای هم جنس با درام 
که بر آن سوار نمی شود و از آن جلو نمی زند و مهم است که در 

داوری ها مورد توجه قرار گیرد.

یاسمن خلیلی فرد
منتقد
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گزارش ویژه

سی ونهمین جشنواره موسیقی فجر خوزستان
  سی ونهمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر از 25 بهمن  ماه در سالن اندیشه 
مجموعه بعثت ماهشــهر آغاز شده اســت. به گزارش روابط عمومی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان، سیدامین سپهریان معاونت هنری و سینمایی 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزســتان ضمن تقدیر از همه گروه های 
هنری سراســر اســتان که جهت حضور در این رویداد اثر ارســال کردند، افزود 

سی ونهمین جشنواره موسیقی 
فجر اســتان خوزستان با نگاه 
ویژه به موســیقی اقوام و توجه 
به عدالت محوری و استفاده از 
ظرفیت سراسر استان برخلاف 

سال های پیش در شهرســتان بندر ماهشهر درحال برگزاری است. گفتنی است 
سی ونهمین جشنواره موسیقی فجر با حضور معاونت هنری و سینمایی اداره کل 
سیدامین سپهریان، مهدی درویش، رئیس اداره هنری اداره کل، فریدون وزیری، 
رئیس انجمن موسیقی استان، علیرضا تابنده دبیر جشنواره و حمزه صحرایی دبیر 
اجرایی جشنواره و با شرکت 9 گروه از شهرهای بندرماهشهر، شادگان، رامهرمز، 
ایذه، آبادان، بندرامام خمینی و دزفول درحال برگزاری است. این دوره از جشنواره 

رقابتی نیست و حضور برای عموم مردم آزاد و رایگان است.

گزارش ویژه

بهره گیری 78 درصدی از بسته های تشویقی 19 بندی نوسازی
مدیرکل راه و شهرسازی گلستان گفت: 78 درصد از سازندگان و ساکنین بافت های فرسوده گلستان 
از بســته های تشویقی  19گانه نوسازی شرکت بازآفرینی شــهری ایران استفاده کردند. به گزارش اداره 
ارتباطات و اطلاع رســانی راه و شهرسازی گلســتان، مهندس مهدی ملک، مدیرکل راه و شهرسازی 
استان اظهار کرد: شرکت بازآفرینی شهری ایران با هدف تسهیل در نوسازی بسته های تشویقی 19 بندی 
را تدوین و به استان ها ابلاغ کرد. وی افزود: این بسته های تشویقی مشوق های خوبی برای بهسازی و 
نوسازی مسکن در بافت فرسوده هستند که سازنده ها می توانند با استفاده از آن با کمترین هزینه نسبت 
به نوسازی مسکن خود اقدام کنند. مهندس ملک ادامه داد: در استان گلستان نیز این بسته های تشویقی 
درحال اجرا بوده و تاکنون 78 درصد بســته های 19گانه تشــویقی مصوب شورای عالی شهرسازی و 
معماری ایران در شــهرهای استان با دســتورات صادره اســتاندار و پیگیری های معاونت هماهنگی 
امور عمرانی اســتانداری انجام شــده است. مدیرکل راه و شهرسازی گلســتان با بیان اینکه این اقدام 
به صورت مشــترک بین اداره کل راه و شهرسازی و شهرداری های استان اجرایی شده، گفت: درحال 
حاضر گلســتان در حوزه استفاده از بسته های تشویقی نوسازی جزو پنج استان برتر کشور است. وی 
از ضرورت استفاده از این بسته های تشویقی در شهرهای استان با توجه به میزان بافت فرسوده شهری 
سخن گفت و افزود: در گلستان 24 شهر دارای بافت های فرسوده و حاشیه نشین با مساحت دو هزار و 
533 هکتار شناسایی شده که این بافت ها دارای 333 هزار و 632  نفر سکنه و 87 هزار و 146 واحد 
مسکونی فرسوده و ناپایدار هستند. مهندس ملک همچنین تصریح کرد: در دولت سیزدهم تاکنون بیش 
از چهار هزار پروانه نوسازی در گلستان صادر شده که به نسبت دولت قبل 600 درصد رشد داشته است.
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باراک اوباما، رئیس جمهور سابق آمریکا الکسی ناوالنی را مردی »نترس« 
توصیف کرده که »جان باخت بی آنکه مغلوب ظلم شود«. او در بیانیه ای نوشت: 
»او با فســاد جنگید، به میلیون ها نفر الهام بخشــید و هرگز از اصرار خود بر 
آزادی بیان، حاکمیت قانون و روسیه ای که در مقابل مردم پاسخگو است و نه 
یک دیکتاتور کوتاه نیامد«. مرگ ناوالنی البته با واکنش های زیادی همراه شده 
است. ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهور اوکراین با طرح اتهاماتی علیه پوتین 
گفته است: »مشخص است که پوتین او را کشته است. برای پوتین مهم نیست 
که چه کسی می میرد، چون فقط به جایگاهش فکر می کند. او باید همه چیزش 
را از دســت بدهد و بابت اعمالش پاسخگو شود«. اولاف شولتز، صدراعظم 
آلمان که کشورش در سال 2020 به طور موقت به ناوالنی پناهندگی اعطا کرده 
بود، مدعی شد که مرگ منتقد کرملین ماهیت دولت مسکو را آشکار می کند. 

ادگارز رینکویکس، رئیس جمهور لتونی هم مدعی شد که »کرملین ناوالنی 
را بی رحمانه به قتل رسانده است و این همان چیزی است که باید درباره 

ماهیت واقعی حکومت کنونی روســیه دانســت«. گری گاسپاروف، 
قهرمان و استاد بزرگ اسبق شطرنج روسیه که حالا به مخالف کرملین 
بدل شده است، مدعی شده اســت که »پوتین سعی کرد تا ناوالنی را 

خیلی سریع و مخفیانه با سم بکشد اما ناکام ماند و حالا به  آرامی 
و علنی او را در زندان به قتل رســاند«. ینس اســتولتنبرگ، 

دبیرکل ناتو نیز گفته است: آنچه شــاهد آن بوده ایم این 
است که روســیه هر روز بیشتر به حکومتی مستبد 

بدل می شود و سال هاســت که از سرکوب برای 
ساکت کردن مخالفان بهره می برد.

انتشار خبر درگذشت آلکسی ناوالنی، منتقد سرشناس ولادیمیر پوتین، واکنش های زیادی به همراه داشت است

مردی که نمی ترسید
دنیا

یاشار ســلطانی، فعال رســانه ای مدعی شده که 
علیرضــا نادری کــه معاون شهرســازی قالیباف در 
شــهرداری بود در کانادا زندگــی می کند. ارزش این 
ملک 6/5 میلیون دلار اســت، البته یکی از املاک 
چند میلیون دلاری اش! نام علیرضا نادری پیش از این 
در ماجرای موســوم به املاک نجومی نیز شنیده شده 
بود. او تا سال 1394 معاون شهرسازی و معماری در 
شهرداری تهران بود که پس از آن پژمان پشمچی زاده 
که شهردار منطقه 5  بود، جایگزین نادری در سمت 
معاونت شهرسازی شد. پشمچی زاده، درحال حاضر 
معاون نظارت مجلــس یازدهم و از معاونین قالیباف 

در جایگاه ریاست مجلس اســت.  وحید اشتری از 
چهره های جریان عدالت خواهی با انتشار تصاویری از 
همسر، دختر و داماد محمدباقر قالیباف در فرودگاه از 
سفر آنها به ترکیه برای خرید سیسمونی خبر داد. این 
ماجرا در فضای مجازی به سیســمونی گیت معروف 
شــد. ابتدا الیاس، پســر قالیباف در اینستاگرام این 
سفر را محکوم و عذرخواهی کرد. سپس محمدباقر 
قالیباف، پس از ســکوت دو هفتــه ای، به این ماجرا 
واکنش نشان داد و در جلسه ای غیرعلنی مجلس، این 
اقدام را پروژه تخریب سیاسی خود و تخریب مجلس 

انقلابی خواند.

آیا معاون شهرسازی قالیباف در کانادا ملکی به ارزش 6/5 میلیارد دلار دارد؟

زندگی در کانادا
حاشیه

سیدحسن نصرالله، دبیرکل حزب الله لبنان روز جمعه، در 
مراسمی به  مناسبت بزرگداشت رهبران شهید مقاومت 

لبنان گفته است که »ما در جنگی تمام عیار با رژیم 
صهیونیســتی قرار داریم، اکنــون میدان جنگ 
گسترده شده است و ما هیچ محدودیتی در هدف 

قراردادن نیروهای دشمن نداریم«. او تاکید کرده 
که »ما در مرکز یک نبرد واقعی قرار داریم، ما در 

جبهه ای هســتیم که بیش از 100 کیلومتر 
امتداد دارد و شــهادت رزمندگان 

مقاومــت بخشــی از این نبرد 
اســت«. دبیرکل حزب الله 

لبنان با اشــاره به حملات هوایی اخیر رژیم صهیونیستی به 
جنوب لبنان خاطرنشــان کرد: بایــد جلوی تجاوز 
به شــهرهای النبطیه و الصوانه گرفته شود، زیرا 
غیرنظامیان را هدف قرار داد و منجر به شهادت 
تعداد زیادی از آنها شد و ما می گوییم آنچه اتفاق 
افتاد عمدی بود. نصرالله با اشاره به توان و دقت 
بالای موشــکی حزب الله گفت: مقاومت لبنان 
توانست با اســتفاده از موشک های دقیق 
و نقطه زن خود کریات شــمونه در 
ایلات اشــغالی را هدف قرار 
رژیم  به  دهد. وی خطاب 

صهیونیســتی گفت: خون، بهای خون غیرنظامیان خواهد 
بــود، نه پایگاه هــای ارتش رژیم صهیونیســتی؛ زیرا وقتی 
موضوع به غیرنظامیان کشیده می شود، این موضوع برای ما 
از حساسیت خاصی برخوردار است. نصرالله همچنین گفته 
است: مقاومت دشمن را وادار کرد که در یک بحران وجودی 
به سر برد که اوج آن توفان الاقصی بود. رهبر مقاومت لبنان 
تاکید کرد: هدف اســرائیل، کوچاندن مردم کرانه باختری به 
اردن و مردم غزه به مصر و ســاکنان مناطق اشــغالی 1948 
به لبنان اســت. مســئولیت امروز جلوگیــری از کوچاندن 
فلسطینیان است که این امر مستلزم رویارویی و نبرد بزرگ 

است.

دبیرکل حزب الله لبنان تاکید دارد که در »جنگی تمام عیار« با رژیم صهیونیستی قرار دارند
اینک آخرالزمان

جهان

چهره های روز خبرسازان

کارنامه: خاطرات هاشمی 1379

ادامه جمعه 16 دی  
خاطرات عفت خانم

با محســن هم در مورد مقدمه کتاب خاطرات سال 1361 
و مطالب کتاب، مذاکره شــد. مقداری وقت، صرف خواندن 
خاطرات عفت، ویراســتاری نمودم؛ خوب ویراســتاری شده 
است. مقداری وقت، صرف اصلاح نمایه های جلد 12 تفسیر 

راهنما شد. 

دو سه روز است در منطقه شمال غربی پاکستان بین شیعه 
و ســنی نزاع مسلحانه است که جمعی تلف شده اند. تروریسم 
در پاکستان شایع است. شــیوع جنون گاویدر آلمان و فرانسه 
باعث تحریم واردات گوشــت گاو اروپا توســط بســیاری از 

کشورهای جهان شده است. 
بازداشــت حدود 250 نفر در شب میلاد حضرت مسیح در 
تهران به خاطر اقدامات خلاف اخلاقی که چند نفر خارجی هم 
در بین آنها بوده، موج تبلیغات منفی علیه ایران در رســانه های 
غرب ایجاد کرده اســت. مرگ 6 سرباز ایتالیایی که در بالکان 
خدمت می کرده اند با مرض مرموز باعث این شــده که مسأله 
اســتفاده از اورانیوم در مهمات آمریکایی بار دیگر مورد انتقاد 

قرار گیرد.

شنبه 17 دی  
فرستنده تلویزیونی در کوی دانشگاه

کمیســیون زیربنایی ]مجمع تشــخیص مصلحت نظام[، 
سیاست های  کلی بخش مسکن را تکمیل  کرد. محسن و فاطی 
برای مسایل مربوط به چاپ ]کتاب کارنامه و[ خاطرات ]سال 
1361؛ پــس از بحران[ آمدند. ]آقای هوجیــن تائو[، معاون 
رییس جمهور چین آمد. مذاکرات مان دوستانه و معمولی بود. 
از عدم وفای به تعهد چین در مقابل قرارهای ساخت نیروگاه 
هسته ای و طرح تولید سوخت هسته ای در اصفهان گلایه کردم 

و او مرا پایه گذار روابط خوب ایران و چین عنوان کرد.

شب برای جلسه سران ]قوا[، میهمان آقای ]سیدمحمود[ 
هاشمی شــاهرودی، ]رییس قوه قضاییه[ بودیم. مسأله ایجاد 
فرستنده تلویزیونی در کوی دانشگاه تهران توسط دانشجویان و 
با هزینه وزارت علوم مطرح شد که امروز توسط دستگاه قضایی 
پلمب شده است. آقای ]سیدمحمد[ خاتمی، ]رییس جمهور[ 
گفت در حد شــبکه ویدیویی با کابل داخلی است که نظیر آن 
در دانشــگاه امام صادق)ع( اســت؛ به برخورد با آن اعتراض 
داشت و نیز آقای خاتمی از برخورد با مسافران کنفرانس برلین 
گله مند بود و گفت، باعث سردی روابط با آلمان شد و اصولًا 
روابط اروپا اخیراً با ایران سرد شده و در رابطه با فرانسه به حد 
شکننده ای رســیده. آقای شاهرودی جواب داد که اینها بهانه 
اســت؛ غربی ها انتظاراتی از دولت شما داشتند، دیدند عملی 
نیست، اینها را بهانه می کنند و نباید به آنها اجازه داد که در امور 

داخلی ما و عملکرد قضایی ما، دخالت کنند. 
گفته شــد که به آنها گفته شــود، شــما در هنــگام دادگاه 
میکونوس می گفتید، دادگاه ها مستقل اند و امروز چگونه از ما 
توقع دخالت در امــور دادگاه دارید؟ آقایان خاتمی و ]مهدی[ 
کروبی، ]رییس مجلس[ از ]کتاب[ خاطرات آیت الله منتظری 
انتقــاد کردند و همگی متفق بودند که حالــت انتقام از امام و 
احمدآقــا و انقــلاب دارد. آقای خاتمی  گفــت، نقاط ضعف 
فراوان خاطرات، باعث مخدوش شــدن چهره آقای منتظری 

شده و کسانی درصدد انتشار و نقاط ضعف آن هستند. 
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